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شاهد شکوفایی اقتصاد
سیزدهمین نمایشگاه بین المللی متالورژی، فولاد، 
ریخته گری، ماشین آلات و صنایع وابسته اصفهان، 
یک  طی  که  است  نمایشگاهی  تخصصی ترین 
سال گذشته در حوزه فولاد سراسر کشور برگزار 
شده است. این نمایشگاه تلاش می کند با گرد هم 
آوردن زنجیره تامین دخیل در کلیدی ترین صنعت 
کشور، نگاه علمی تری به توسعه این صنعت داشته 
باشد و شرایط مطلوبی برای فعالان آن فراهم آورد. 
در یک سال و نیم اخیر که بیماری کرونا سبب شده 

کسب وکارهای بسیاری...
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 گزارش

پیام قطعی برق به فولادسازان
دوران  فولاد  صنعت  که  باورند  این  بر  بسیاری 
بالندگی خود را طی می کند به طوری که سال 
گذشته با حدود 30 میلیون تن فولاد توانست در 
جایگاه دهم کشورهای تولیدکننده قرار گیرد و این 
به نوعی نشان از روند رو به رشد صنعت فولاد ایران 
است؛ باید توجه داشت که ایران پنج سال پیش در 
رتبه های پانزدهم و شانزدهم تولید فولاد قرار داشت 
و اگر چین به عنوان بزرگترین تولیدکننده نیمی از 
فولاد دنیا در سال و همچنین اتحادیه اروپا و آمریکا را 

کنار بگذاریم، امروز ایران ...
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الزامات توسعه صنعت فولاد همزمان با رونمایی از  نمایشگاه متالکس اصفهان بررسی شد؛

هزارتوی فولادین
صنعت فولاد روز به روز به سمت توسعه می رود و می تواند محصولاتی با ارزش افزوده بالاتررا تولید کند. آن گونه که آمارهای وزارت 
صنعت، معدن و تجارت می گوید سال گذشته فولادسازان کشور توانسته اند بالغ بر 29 میلیون تن فولاد تولید کنند و هدف  آنها 
در سال جاری تولید 31 میلیون تن فولاد طی سال 1400 است؛ اعداد و ارقامی که تحقق آن سخت اما انجام شدنی است. اما در 
روزهایی که بیماری کرونا سبب شده کسب وکارهای بسیاری رونق خود را از دست بدهند، برگزاری نمایشگاه بین المللی فولاد 

اصفهان و همزمانی آن با واکسیناسیون سراسری، می تواند گامی مثبت برای بهبود شرایط صنایع مختلف باشد.

گزارش

سیزدهمین نمایشگاه بین المللی متالوژی، فولاد
 ریخته گری، ماشین آلات و صنایع وابسته اصفهان
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آمارهای رسمی از افزایش چشمگیر صادرات فولاد ایران تا پایان مرداد 1400 حکایت 
دارد. آمار انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران نشان می دهد صادرات محصولات فولادی 
نهایی در ۵ ماه نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۸۸ درصد رشد کرده و 
از ۷44هزار تن به  4/ 1میلیون تن رسیده است. صادرات محصولات فولادی نیمه تمام 
هم در ۵ ماه نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته، 39 درصد افزایش یافته 
و به  1/ 3میلیون تن رسیده است. ارزش دلاری این حجم از صادرات اعلام نشده است.

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس در نقد مواضع اخیر برخی افراد مبنی بر ضرورت 
تثبیت قیمت سیمان و فولاد گفت: اگر منظور این افراد، بازگشت به قیمت گذاری و ورود دولت 
به بازار سیمان به شکل سیاست گذاری دستوری است، کمیسیون اقتصادی مجلس مخالف 
این دیدگاه و سخنان است. مهدی طغیانی اظهار داشت: قیمت گذاری دستوری فساد آور است 
همان طور که تلاش های ناکام برای تثبیت نرخ ارز و قیمت سایر کالاها طی سال های گذشته 
به بروز و گسترش فسادهای متعدد دامن زد و پرونده های قضایی متعددی را درپی آورد.

به   نوسان: صنایع فولادی تمایل 
دارند  مبارکه  فولاد  با  همجواری 
استان  در  صنایع  این  اینرو  از  و 
این  اند.  یافته  توسعه  اصفهان 
امور  هماهنگی  معاون  را  مطلب 
به  اصفهان  استانداری  اقتصادی 
می  ادامه  و  گوید  می  "نوسان" 
به  توجه  با  دیگر  سوی  از  دهد: 
محدودیت های شدید انرژی باید 
تامین  برای  لازم  های  زیرساخت 
انرژی مورد نیاز آنها ایجاد گردد و 
در این راستا فولاد مبارکه به دنبال 
ایجاد نیروگاه از مسیر تکنولوژی 

سبز است.
حسن قاضی عسگر تصریح کرد: فولاد 
مبارکه به دنبال احداث 1۵00 مگاوات 
انرژی برق در استان است که قرار است 
و  خورشیدی  انرژی  آن  مگاوات   ۵00
1000 مگاوات دیگر با تکنولوژی جدید و 
راندمان بالا احداث کند. وی با بیان اینکه 
البته به فولاد مبارکه تاکید کرده ایم با 
ایجاد این ظرفیت نیروگاهی و تولید برق 
اصلا مصرف گاز آنها نباید افزایش باید، 
افزود: گفته می شود در دنیا تکنولوژی 
تلفیقی CHP با راندمان بالا و حداقل 
مصرف گاز می تواند موجب تولید برق 
از انرژی خورشیدی تولید شود، بنابراین 
فولاد مبارکه به دنبال این تکنولوژی سبز 
برای تولید برق خود است. قاضی عسگر 
با اشاره به محدودیت های گازی صنایع 
در زمستان، گفت: در روشی علمی برخی 
نیروگاه های استان همچون چهلستون، 
توانند  می   ... و  زواره  منتظری،  شهید 
از  استفاده  و  ترکیبی  سیکل  ایجاد  با 
سیستم بخار، بهره وری و راندمان خود 

را افزایش دهند.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
اصفهان در ادامه با اشاره گلایه فولادسازان 
از قیمت گذاری دستوری گفت: در حال 
به  فولادی  محصولات  ورود  با  حاضر 
بورس می توانیم بگوییم که دیگر قیمت 
گذاری دستوری نداریم، چرا که قیمت 
پایه مشخص و در بازار بورس به بالاترین 
قیمت ممکن کشف و معامله انجام می 
شود. وی همچنین با انتقاد ازر اینکه یارانه 
های کور و غیرهدفمند موجب نابودی 
سرمایه های کشور شده است، تاکید کرد: 
در حال حاضر ایران رتبه نخست اعطای 
یارانه در حوزه انرژی را در دنیا به خود 
اختصاص داده که این به معنای هدررفت 
بخش افزون  روز  شدن  فقیر  و  منابع 

 عمده ای از اقشار جامعه شده است.
اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
اشاره  با  همچنین  اصفهان  استانداری 
نمایشگاه  دوره  سیزدهمین  برپایی  به 
فولاد اصفهان، اظهار کرد:  خوشبختانه 
از دوره های گذشته بهترین نمایشگاهی 
که در اصفهان برگزار می شد، همین 
نمایشگاه فولاد بود، اما متاسفانه کرونا 
ویژه  به  ها  نمایشگاه  تضعیف  موجب 
نمایشگاه فولاد شد. قاضی عسگر گفت: 
واکسیناسیون  توسعه  با  خوشبختانه 
با  کرونا،  شیوع  شرایط  گرفتن  آرام  و 
توجه به پتانسیل های موجود می توانیم 
نمایشگاهی در سطح بین المللی ایجاد 
کنیم، اما تنها ایراد این دوره نمایشگاه 
عدم حضور مهمانان خارجی است که به 
دلیل کرونا و تحریم ها در ایران حضور 
نیافته اند. وی تاکید کرد: نماشگاه فولاد 
نیازمند تبلیغ است و توصیه کرده ایم 
برپایی این رویداد بین المللی به صورت 
مشتریان  تا  کنند  پخش  نیز  مجازی 
محصولات  و  دستاوردها  از  خارجی 

جدید فولادی ایران مطلع شوند.

قیمت گذاری دستوری فساد آور استجهش چشمگیر در صادرات فولاد ایران
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تامین انرژی از مسیر
تکنولوژی سبز

Is fahan

مجری برگزاری نمایشگاه فولاد اصفهان مطرح کرد

 نوسان:محمود بندرچی برگزارکننده رویدادهای نمایشگاهی است 
گری  ریخته  و  فولاد  متالورژی،  نمایشگاه  سیزدهمین  اجرای  که 
اصفهان را بر عهده دارد. او در این گفت وگو، از جزییات برگزاری این 
رویداد و وضعیت صنعت نمایشگاهی کشور پس از فعالیت مجدد این 
صنعت در کشور سخن گفته است. بندرچی تاکید دارد: کلیه زنجیره 
ارزش و زنجیره تامین در این نمایشگاه حضور دارند و نباید فراموش 
بر ۶۵  بالغ  به عنوان قطب صنعتی کشور،  استان اصفهان  کرد که 
درصد زنجیره تامین و ارزش صنایع ریخته گری کشور را در خود قرار 
داده است. بنابراین اهمیت این استان در برگزاری این رویداد بیش از 

پیش نمایان می شود.
با تسریع واکسیناسیون عمومی و گذر از پیک کرونا، فعالیت های نمایشگاهی 
بار دیگر از سر گرفته شده و در استان هایی با وضعیت زرد و نارنجی رویدادهای 
نمایشگاهی با رعایت پروتکل های بهداشتی بار دیگر آغاز به فعالیت کرده اند. این 
وقفه موجب بروز چالش ها و مشکلات فراوانی برای فعالان صنعت نمایشگاهی 
کشور شده است. حال که این صنعت تغییر روند داده و خواه و ناخواه با ویروس 

کرونا عجین شده است فعالان این حوزه چه اقداماتی باید انجام بدهند؟
اجرای  که  نمایشگاهی  رویدادهای  برگزارکننده  و  فعال  بندرچی  محمود 
سیزدهمین نمایشگاه متالورژی، فولاد و ریخته گری اصفهان را بر عهده داشته، 
از جزییات برگزاری این رویداد و وضعیت صنعت نمایشگاهی کشور پس از 

فعالیت مجدد این صنعت در کشور سخن گفته است. 
بندرچی در این ارتباط گفت: سیزدهمین نمایشگاه بین المللی متالورژی، فولاد، 
ریخته گری، ماشین آلات و صنایع وابسته اصفهان از تاریخ ۷ لغایت 10 مهر ماه 
و از ساعت 10 تا 1۸ میزبان متخصصان این حوزه خواهد بود. 110 شرکت 
داخلی و نمایندگانی از کشور های مختلف در این رویداد حضور خواهند داشت. 
این نمایشگاه در فضایی حدود 1۶ هزار متر مربع برگزار خواهد شد. وی افزود: 
کلیه زنجیره ارزش و زنجیره تامین در این نمایشگاه حضور دارند. از شرکت های 
شاخص حاضر در این رویداد نیز می توان به فولاد مبارکه، ذوب آهن، میدکو، 

فولاد کویر و سایر شرکت های این حوزه اشاره کرد.

ظرفیت های معدنی
 استان اصفهان

این برگزارکننده نمایشگاهی در ادامه به ظرفیت های استان اصفهان برای 
برگزاری این رویداد اشاره کرد و گفت: استان اصفهان در حوزه معدنی مزیت 
خاصی ندارد و بیشتر مزیت های این استان در حوزه معادن سنگ های 
ساختمانی است و در بخش سایر کانی ها نسبتا ضعیف است. اما نباید فراموش 
کرد که این استان قطب صنعتی کشور است و بالغ بر ۶۵ درصد زنجیره تامین 
و ارزش صنایع ریخته گری کشور در این استان قرار دارد. از طرفی دو قطب 
بزرگ فولادی کشور که بال اساسی این صنعت در کشور به شمار می رود نیز 

در این استان قرار دارند. 
بنابراین اهمیت این استان در برگزاری این رویداد بیش از پیش نمایان می شود. 
بندرچی در بخش دیگری از صحبت های خود به تاثیر برگزاری رویدادهای 
نمایشگاهی در حوزه معدن و صنایع معدنی کشور اشاره کرد و گفت: اکثر 
واحدهای کوچک و متوسط در بستر نمایشگاه ها رشد می کنند و از این 
طریق با هزینه بسیار اندک خود را به بازار معرفی می کنند. از طرفی برگزاری 
رویدادهای نمایشگاهی نیز موجب برندینگ واحدهای صنعتی بزرگ می شود 
و این واحدها هم در طول برگزاری رویدادهای نمایشگاهی موفق خواهند شد 
زنجیره تامین خود را به خوبی شناسایی و مذاکرات خوبی را در این زمینه 

داشته باشند.

توصیه ای مهم 
به فعالان صنعت نمایشگاهی

این فعال نمایشگاهی همچنین به وقفه ایجاد شده در برگزاری رویدادها اشاره کرد 
و گفت: توقفی که در روند برگزاری رویدادها پیش آمد اجتناب ناپذیر بود و اثرات 
آن تا سالیان سال ادامه خواهد داشت. بنابراین فعالان صنعت نمایشگاهی باید 
خود را با این پدیده هماهنگ و همسو کنند و روش های بازاریابی و مارکتینگ 
خود را تغییر دهند. اگر فعالان نمایشگاهی این تغییر را به وجود نیاورند ناگزیر 
مشتریان خود را از دست خواهند داد. متاسفانه برگزارکنندگان رویدادها تمام 
انرژی خود را در جذب مشارکت کننده متمرکز می کنند و در خصوص بازدید 
مخاطب موثر اقدام خاصی انجام نمی دهند. متاسفانه در این زمینه سرمایه 
گذاری خاصی انجام نشده و همین موضوع در آینده ای نزدیک موجب بروز 
آسیب به فعالان نمایشگاهی کشور خواهد شد. بندرچی افزود: نمایشگاه ها 
حداقل چهار رکن اساسی که این اضلاع باید با یکدیگر همسو و هماهنگ باشند. 
اولین ضلع محل یا سایت برگزاری رویدادها است. برگزارکننده رویدادها دومین 
ضلع، مشارکت کنندگان ضلع سوم و بازدیدکنندگان ضلع چهارم را تشکیل 
می دهند. در صورت نبود هر کدام از این اضلاع رویداد نمایشگاهی مورد نظر 
به نتیجه مطلوب نخواهد رسید. پس از شیوع ویروس کرونا ضلع چهارم که 
بازدیدکننده موثر است نقش مهم و اساسی را ایفا می کند. وی در بخش پایانی 
صحبت های خود گفت: من امیدوارم که نگاه دولتمردان و مسئولان به صنعت 
نمایشگاهی کشور تغییر کند. این صنعت پیشرو توسعه اقتصادی هر کشوری 
محسوب می شود و نباید اهمیت این صنعت بزرگ را در حد بازارچه و پاساژ 
پایین آورد. البته در این خصوص ضعف از فعالان صنعت نمایشگاهی است. چرا 
که نتوانسته اند وضعیت صنعت نمایشگاهی کشور را به درستی تبیین کنند. این 
در صورتی است که امروزه صنعت نمایشگاهی کشور با پیشرفت قابل ملاحظه 
ای روبرو بوده و وارد حوزه های تخصصی و فوق تخصصی شده اند و بالاترین 

راندمان را برای مشارکت کنندگان به وجود آورده است.

همه چیز درباره سیزدهمین 
نمایشگاه فولاد و متالورژیاصفهان

نمایشگاه  برگزاری  چرا  نوسان:    
بین المللی فولاد در اصفهان که مرکز 
فعالیت های تخصصی حوزه فولاد در 
ویژه ای  اهمیت  است،  کشور  سطح 

دارد؟
بستر  متالورژی،  و  فولاد  صنعت  نمایشگاه 
مناسبی برای نمایش همه طیف محصولات 
است.  فولاد  صنعت  به  مربوط  خدمات  و 
می دهد  امکان  شرکت ها  به  نمایشگاه  این 
تا همکاری تجاری را به حداکثر برسانند و 
همچنین قدرت صنعت فولاد ایران را به نمایش 
بگذارند. باید یقین داشت که نمایشگاه فولاد 
محل دیدار غرفه داران خلاق و بررسی بازارهای 
هدف در این زمینه است. پس می توان به آن به 
عنوان فرصتی برای ملاقات با بازدیدکنندگان 
واجد شرایط از نقاط مختلف کشور نگاه کرد. 
تولیدکنندگان، تأمین کنندگان، واردکنندگان، 
بازرگانان و سازمان های غیردولتی صنعتی در 
یک زمان و یک جا با یکدیگر ملاقات می کنند 
و تقاضاها و انتظارات بازار را از نزدیک دنبال 
اصفهان، فرصتی  نمایشگاه فولاد  می کنند. 
برای کشف محصولات و نوآوری های جدید در 
صنعت فولاد است که به تعامل و کشف راه های 
تجاری جدید برای صنعت رو به رشد در شرایط 
نامطلوب اقتصادی می انجامد. این نمایشگاه 
با نمایش محصولات و خدمات حوزه فولاد در 
بین بازدیدکنندگان متخصص، فرصت های 
مشارکت کنندگان  کلیه  برای  را  شگرفی 
فراهم می کند تا ارزش برند خود را ارتقا دهند. 
نمایشگاه امسال اصفهان، فرصتی را برای تولید 
کنندگان و شرکت های مرتبط با فولاد فراهم 
فناوری ها  تجهیزات،  تا جدیدترین  می کند 

و بهترین شیوه های تولید خود را از طریق 
نمایش زنده در فضایی بالغ بر 1۶ هزار متر مربع 
به نمایش بگذارند. این امر همچنین بستری 
منحصر به فرد را برای خریداران، فروشندگان، 
تولیدکنندگان،  فن آوری،  ارائه دهندگان 
بازرگانان، واردکنندگان، سرمایه گذاران و سایر 
سازمان ها و موسسات وابسته به صنعت فولاد 
گسترش می دهد تا تعامل و توسعه روابط 
تجاری در زمینه صنعت فولاد را دنبال کنند. 
نمایشگاه فرصتی برای ایجاد سرمایه گذاری های 
بی شمار، معاملات تجاری خودجوش و بحث و 
گفتگوی پر جنب و جوش و تبادل تخصصی 
بازدید کنندگان حرفه ای  بین غرفه داران و 

است.

 نوسان:استان اصفهان از دیرباز قطب 
است.  بوده  فولاد  حوزه  در  فعالیت 
چگونه می توان این استان را به عنوان 
استان پیشگام در توسعه رویدادهای 
نمایشگاهی فولادی در سطح کشور 

مطرح کرد؟
برگزاری سیزدهمین نمایشگاه بین المللی فولاد 
و متالورژی اصفهان نمایانگر تلاش برای زنده  
نگه داشتن اقتصاد کشور است. این نمایشگاه با 
حضور بزرگان صنعت فولاد کشور در اصفهان 
برپا می شود و جایگاه خود را به عنوان معتبرترین 
نمایشگاه صنعت فولاد کشور تثبیت کرده 
و شرکت های داخلی، خارجی و نمایندگان 
توانمندی های خود  بین المللی  شرکت های 
نمایش می گذارند. مشارکت کنندگان  به  را 
سیزدهمین نمایشگاه بین المللی متالورژی، 
صنایع  و  ماشین آلات  ریخته گری،  فولاد، 

این  در  استان های سراسر کشور  از  وابسته 
نمایشگاه حضور می یابند و دستاوردهای خود 
در زمینه های ریخته گری، تولید فولاد، چدن 
و فلزات غیرآهنی، ماشین آلات و تجهیزات 
صنعتی وابسته، تصفیه خانه های صنعتی و 
خدمات صنعت متالورژی و شکل دهی فلزات را 
در معرض بازدید متخصصان و بازدیدکنندگان 

قرار خواهند داد. 
حضور شرکت های صاحب نام و برندهای معتبر 
در این نمایشگاه نشان می دهد که نمایشگاه 
فولاد اصفهان، جایگاه مهم خود را در میان فعالان 
صنعت فولاد که صنعت کلیدی و مادر کشورمان 
به شمار می رود، تثبیت کرده است. همه این 
شرکت ها تلاش می کنند شرایط مناسبی در 
حوزه اقتصادی کشور ایجاد کنند. نکته اصلی در 
برگزاری این نمایشگاه آن است که باید به بخش 
خصوصی، نمایشگاه و برنامه ریزی های صورت 
گرفته اعتماد کنیم تا شاهد شکوفایی اقتصاد و 

توسعه ایران اسلامی باشیم.

 نوسان: چه انتظاری از این نمایشگاه 
دارید؟ سیزدهمین نمایشگاه فولاد 
اصفهان پس از برگزاری، چه نتایجی 
مشارکت کنندگان،  اختیار  در  را 
حوزه  این  سیاستگذاران  و  فعالان 

قرار خواهد داد؟
این نمایشگاه در شرایطی برگزار می شود که 
در حالت رکود اقتصادی قرار داریم و این اتفاق، 
فضای اقتصادی کشورمان را تحت تاثیر قرار 
داده است. پس، برگزاری نمایشگاه بهترین ابزار 
برای رونق بخشی به بازارهای مختلف محسوب 
می شود. نمایشگاه با ایجاد فضای اشتراکی در 

حوزه اقتصاد و بازار، نقطه تلاقی امید و تحول 
در بازارهای داخلی و بین المللی به شمار می رود. 
هر چه شرکت ها و فعالان اقتصادی، با قدرت 
بیشتری در نمایشگاه ها حاضر شوند، هم افزایی 
برای رونق و توسعه اقتصادی افزایش می یابد 
و گام های بلندی در جهت ثروت آفرینی و 
درآمدزایی برداشته  می شود. نمایشگاه یک 
پایگاه بزرگ برای تبادل اطلاعات ، حرکت به 
سوی اقتصاد باز و رو به رشد ، جهش صادراتی ، 
نگاه مدبرانه به خواسته ها و علائق مشتریان 
ارزیابی  آنها ،  سلایق  مداوم  کردن  رصد  و 
کارشناسانه بازارهای مختلف و دستیابی به 
دانش و تکنولوژی روز دنیا و پدیده های نوین 

علم و صنعت و انتقال فناوری است. 

 نوسان:نمایشگاه بین المللی فولاد و 
متالورژی اصفهان در دوره های گذشته 

چه دستاوردهایی داشته است؟
میزبان  اصفهان  گذشته،  دوره  دوازده  طی 
نمایشگاه های قدرتمندی در حوزه فولاد و 
متالورژی بوده است. این نمایشگاه، هر سال با 
قدرت بیشتری برگزار شده و هر بار هم نتایج 
درخشان تر و بهتری داشته است. از آنجا که روند 
بازار دائماً در حال تغییر است و بخشی از چنین 
رویدادی ممکن است برای برنامه ریزی های 
فعالان  و  تولیدکنندگان  آینده  حرفه ای 
اقتصادی صنعت فولاد تأثیرگذار باشد، حضور 
در نمایشگاه فولاد این فرصت را فراهم می آورد 
که روندهای در حال تغییر را پیش از وقوع 
پیش بینی و در راستای تطبیق با آن عمل کنند. 
در قالب نمایشگاه می توان با مشتریان بالقوه و 
شرکای آینده دیدار و گفتگو کرد. همین عامل 
سبب می شود که عامل تحرکی برای فعالان 
در نمایشگاه فولاد ایجاد شود. البته در چنین 
شرایطی نباید این نکته را از نظر دور داشت که 
با توجه به سیاست های دولت مبنی بر توسعه 
صنعت کشور و ضرورت تولید انبوه، می بایست 
راه اندازی طرح های توسعه تولید فولاد کشور 
سرعت گیرد تا علاوه بر تأمین نیازهای داخلی، 
نهایی  محصولات  صادرات  افزایش  زمینه 
و  بالاتر  بیشتر و سودآوری  افزوده  ارزش  با 
رقابت پذیرتر در بازارهای جهانی فراهم شود. به 
طور کلی شناخت بازار و پیش بینی تقاضا اولین 
قدم در راه تأسیس و توسعه واحدهای تولیدی 
است و هر تفکر تولیدی در مرحله نخست به 
دنبال بازاری است که بتواند محصولات خود 
را در آن با سهولت و سرعت بیشتر عرضه کند. 
در زمینه صنعت فولاد، مسئله از این هم مهم تر 
جلوه می کند، چرا که ایجاد، بهره برداری و یا 
حتی توسعه یک واحد تولیدکننده فولاد، اولاً 
نیازمند زمان نسبتاً طولانی و ثانیاً  مستلزم صرف 
حجم گسترده ای از سرمایه های عظیم انسانی و 
فیزیکی است. بنابراین اقدام در این مورد بدون 
شناخت کافی از ظرفیت های بالفعل و بالقوه 
تقاضای بازار برای محصولات تولید شده چه بسا 
راه به بیراهه بردن و محکوم به شکست است. با 
تکیه بر همه این موارد، می توان عنوان کرد که 
بهترین تجربه از سال های برپایی نمایشگاه 
فولاد، آشنا شدن شرکت ها با روند جدید حاکم 
بر حوزه فولاد کشور بوده که امیدواریم این روند، 

همچنان نیز ادامه داشته باشد.

مدیرعامل نمایشگاه بین المللی اصفهان از اهداف و نتایج نمایشگاه فولاد سخن می گوید:

شاهد شکوفایی اقتصاد
برگزاری نمایشگاه فولاد، تلاش جدی برای زنده  نگه داشتن اقتصاد کشور است

سیزدهمین نمایشگاه بین المللی متالورژی، فولاد، ریخته گری، ماشین آلات و صنایع وابسته اصفهان، 
تخصصی ترین نمایشگاهی است که طی یک سال گذشته در حوزه فولاد سراسر کشور برگزار شده است. 
این نمایشگاه تلاش می کند با گرد هم آوردن زنجیره تامین دخیل در کلیدی ترین صنعت کشور، نگاه 
علمی تری به توسعه این صنعت داشته باشد و شرایط مطلوبی برای فعالان آن فراهم آورد. در یک سال 
و نیم اخیر که بیماری کرونا سبب شده کسب وکارهای بسیاری رونق خود را از دست بدهند، برگزاری 
نمایشگاه بین المللی فولاد اصفهان و همزمانی آن با واکسیناسیون سراسری و پایان همه گیری کرونا، 
قدم مثبتی برای بهبود شرایط صنایع مختلف به شمار می رود. علی  یارمحمدیان، مدیرعامل شرکت 
نمایشگاه های بین المللی استان اصفهان اعتقاد دارد این نمایشگاه، تلاشی جدی برای زنده  نگه داشتن اقتصاد کشور است 

که تجلی آن در رونق فعالیت های اقتصادی خواهد بود. این گفتگو را در ادامه بخوانید.

هفته نامه نوسان
گفت و گو

 نوسان: کارگروه تنظیم بازار، مجوزهای 
صادرات فولاد میانی و محصولات فولادی 
را به مدت 2 ماه یعنی تا ابتدای آذر امســال 

تمدید کرد.
به گزارش خبرنگار نوسان، کارگروه تنظیم 
بازار تمدید مجوزهای صادرات فولاد میانی 
و محصولات فولادی را به مــدت 2 ماه )تا 
اول آذر امسال( تصویب کرد و این به معنای 
آن اســت که مجوزهای صــادرات فولاد

شــد. تمدیــد  مــاه   2 مــدت  بــه   
درخواســت معاونت امور معادن و صنایع 
معدنی وزارت صنعــت در مورد جلوگیری 
از صادرات واحد های فــولادی که اکثر آنها 
کف عرضــه ۷0 درصدی تولیــد را رعایت 
نکرده اند و در صورت اعمال آن، بیش از ۷0 
درصد واحد ها از فهرســت صادراتی خارج 
خواهند شد، در جلسه کارگروه تنظیم بازار 

مطرح شد.

بر ایــن اســاس، به منظــور حمایــت از 
واحد های تولیدکننده محصولات فولادی و 
جلوگیری از توقف صادرات و از دست دادن 
بازار های صادراتی پیشــنهاد معاونت امور 
معادن و صنایع معدنی در مــورد صادرات 
این محصولات به مــدت دو مــاه تا زمان 
تصمیم گیری و برنامه ریزی در مورد زنجیره 
فولاد مورد تائید قرار گرفت تــا صادرات با 

رعایت ضوابط و مقررات مربوطه ادامه یابد.

با تصویب کارگروه تنظیم بازار اعلام شد؛

مجوزهای صادرات فولاد 2 ماه تمدید شد
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 نوسان:  مدیر روابط عمومی شرکت 
فولاد مبارکه از حضور فعال این شرکت 
بین المللی  نمایشگاه  سیزدهمین  در 
متالکس)متالوژی، فولاد، ریخته گری، 
در  وابسته(  صنایع  و  ماشین آلات 
اصفهان خبر داد و گفت: دستاوردهای 
متالوژی،  حوزه های  در  مبارکه  فولاد 
فولاد و ریخته گری در این نمایشگاه 

معرفی می شوند. 
به گزارش "نوسان" هادی نباتی نژاد در گفتگو 
با خبرنگار فولاد اظهار کرد: شرکت فولاد 
مبارکه در سیزدهمین نمایشگاه بین المللی 
ریخته گری،  فولاد،  )متالوژی،  متالکس 
ماشین آلات و صنایع وابسته( اصفهان که 
از ۷ لغایت 10 مهرماه سال جاری برگزار 
خواهد شد، حضوری فعال خواهد داشت.

وی افزود: شرکت فولاد مبارکه طی سال های 
حوزه های  در  بزرگی  دستاوردهای  اخیر 
متالوژی، فولاد و ریخته گری داشته که این 
نمایشگاه بستر مناسبی را برای معرفی این 
دستاوردهای مهم فراهم می کند که از جمله 
شاخص ترین این دستاوردها، تولید تختال 
مناسب مصارف گاز ترش جهت تولید لوله 
مورد نیاز در پروژه ملی احداث خط لوله نفت 
خام گوره به جاسک بوده که از طرح¬های 
توسعه خطوط صادرات  در  کلیدی کشور 

نفت در کشور است.
مبارکه  فولاد  عمومی شرکت  روابط  مدیر 
در  مبارکه  فولاد  شرکت  همچنین  گفت: 
سال های اخیر با طراحی و تولید موفقیت آمیز 
به  موفق  جدید،  فولادی  محصول   10
شکستن رکورد طراحی محصولات جدید 
گردیده که این محصولات نیز در نمایشگاه 
بین المللی متالکس معرفی خواهند شد.وی 
ادامه داد: این نمایشگاه به معرفی تولید فولاد، 
چدن و فلزات غیر آهنی)ریخته گری، عملیات 
متالوژی  پرداخت،  و  آب کاری  حرارتی، 
اولیه  متالوژی)مواد  صنعت  خدمات  پودر(، 
مدل سازی،  و  قالب سازی  کمک ذوب ها،  و 
خدمات آزمایشگاهی، تست ها(، ماشین آلات 
وابسته)جرثقیل ها،  صنعتی  تجهیزات  و 
غبارگیرها،  گازسوز،  موتورهای  ژنراتورها، 
اتصالات و شلنگ های فشار قوی، روانکارها 
و  لاستیک  صنایع  صنعتی،  روغن های  و 
و  صنعتی(  تصفیه خانه های  نوارنقاله ها، 
شکل دهی فلزات)نورد، آهنگری و جوشکاری، 
تراشکاری، برشکاری و پرس کاری( می پردازد.

نمایندگانی  کرد:  خاطرنشان  نباتی نژاد 
آذربایجان  اصفهان،  تهران،  استان های  از 
همدان،  رضوی،  خراسان  یزد،  شرقی، 
از جمله فعالان حوزه  کرمان و خوزستان 
نمایشگاه  این  در  که  هستند  صنعت 
شرکت خواهند کرد.وی با بیان این که این 
نمایشگاه نسبت به دوره های قبل از لحاظ 
کمی و کیفی رشد و تنوع بیشتری داشته 
ولی متأسفانه به دلیل شیوع ویروس کرونا 
بازدیدکننده خارجی ندارد، اذعان داشت: این 
نمایشگاه میزبان نمایندگانی از کشورهای 
متحده  امارات  جنوبی،  کره  ایتالیا،  آلمان، 
عربی، هند و چین خواهد بود.لازم به ذکر 
است، در سیزدهمین نمایشگاه بین المللی 
ریخته گری،  فولاد،  )متالوژی،  متالکس 
ماشین آلات و صنایع وابسته( اصفهان، در 
کنار شرکت فولاد مبارکه اصفهان، شرکت 
فولاد  شرکت  اصفهان،  ذوب آهن  سهامی 
زرند ایرانیان(میدکو)-، مجتمع فولاد سپید 
فراب کویر، مجتمع صنعتی اسفراین، شرکت 
فولاد اطلس گلستان، شرکت حامی آلیاژ 
فولاد  صنایع  شرکت  حامیران)،  آسیا(فواد 
کاویان گهر سیرجان، شرکت جویافناوران 
فولاد پویا، شرکت کهرباگستر، شرکت نورد 
لوله سمنان، شرکت هلدینگ ظفر، شرکت 
مهندسی بین المللی ایران (ایریتک( و شرکت 
MMT  مهندسی فن آور معادن و فلزات

حضور خواهند داشت.

رکــورد تولیــد 14۶ ذوب در شــرکت فــولاد مبارکــه تنهــا چنــد روز پــس از 
رفــع محدودیت هــای انــرژی و در آغــاز هفتــه دفــاع مقــدس، به ثبت رســید. 
شایان ذکر است شــرکت فولاد مبارکه در دو ماه گذشته به دلیل وجود محدودیت های 
شدید انرژی، نتوانســت به ظرفیت های فولادســازی دســت یابد، اما به محض رفع 
محدودیت ها فعالیت تولیدی خود را افزایش داد و موفق به ثبت رکورد تولید 14۶ ذوب 

)معادل 2۶ هزار و 100 تن اسلب( گردید.

آمار منتشرشــده از شــرکت های بزرگ تولیدکننده و صادرکننده فولاد نشــان می دهد 
شرکت هایی مانند فولاد مبارکه، ذوب آهن، فولاد خوزستان، هرمزگان توانستند در مرداد 
سال جاری رویکرد مثبتی داشته باشند. در این بین شرکت فولاد مبارکه اصفهان در مرداد 
1400 در مجموع 9۶ هزار و ۵09 تن محصولات فولادی صادر کرد که نسبت به مدت مشابه 
در سال گذشته توانست 41۶درصد رشد صادرات را به ثبت برساند. این شرکت در مردادماه 
ســال گذشــته 1۸هزار و ۷09 تن محصول فولادی را وارد بازارهای بین المللی کرده بود.

بررسی میزان صادرات یک ماهه فولادمبارکهثبت رکورد تولید 1۴۶ ذوب در فولادمبارکه

گزارش

گزارش

معرفی دستاوردهای 
فولاد مبارکه

رکورد تولید ماهیانه ورق قلع اندود در فولاد مبارکه شکسته شد؛

تولید  به  ایران  است  قرار   1404 افق  در 
نقش  و  یابد  فولاد دست  تن  میلیون   ۵۵
این هدف،  به  برای دستیابی  فولادمبارکه 
نقشی انکار ناشدنی است. فولاد مبارکه سال 
99 را سال رکوردها اعلام کرد. این شرکت با 
وجود تمامی محدودیت ها موفق شد رکورد 
تولید هفت میلیون  تن را به ثبت برساند؛ ضمن 
اینکه گروه فولاد مبارکه نیز که از رکورد تولید 
9 میلیون تنی فراتر نرفته بود، در سال 99 
که سال جهش تولید بود، از 10 میلیون تن 
عبور کرد و این موفقیت بسیار بزرگی است. 
به عقیده کارشناسان، این در حالی است که 
کارخانجات بزرگ فولاد در زمستان گذشته، 
2۵ روز قطع برق و گاز داشتند و این موضوع 
به کاهش 4۷0 هزار تنی تولید به دلیل سرما 
و قطعی گاز و برق منجر شد؛ چراکه اکثر 
صنایع با مشکل قطعی برق و گاز در خطوط 
تولیدی خود مواجه بودند که اگر این اتفاق رخ 
نمی داد، حتماً میزان تولید به   ۷/۵ میلیون تن 
می رسید که این رقمی بی سابقه به شمار 
می آید؛ چراکه ظرفیت اسمی فولادمبارکه 2 
/۷ میلیون تن بود و می توانست حتی به تولید ۵ 

/۷ میلیون تنی نیز دست یابد. 

ظرفیت های تولید در سال ۱۴۰۰
امسال اما این شرکت تولید ۵ /۷ میلیون تن را 
هدف گذاری کرده است. هرچند موانعی مانند 
کمبود برق و قطعی گاز باز هم ممکن است 
دستیابی به این هدف را با چالش روبرو سازد. 
کارشناسان می گویند: اگر فولادمبارکه در 
شش ماه دوم سال با قطعی و محدودیت انرژی 
برق و گاز مواجه نشود می تواند به ظرفیت 
تولید هدف گذاری شده دست یابد. به عقیده 

آنها، در کنار طرح های تولید 10 میلیون تن 
فولاد در جنوب کشور، با افزایش دو میلیون 
تن در فولاد هرمزگان و معادل همین مقدار 
در مجتمع فولاد سبا و بهره برداری از فولاد 
سپیددشت به ظرفیت تولید یک میلیون 
تن و همچنین نصب ماشین ۶ ریخته گری 
فولاد مبارکه به افزایش تولید 1.۷ میلیون تن 
دست می یابد تا با یک هدف گذاری دو ساله و 
سرمایه گذاری 2۵ هزار میلیارد تومانی بدون 
تولید خود  فولادسازی جدید  واحد  ایجاد 
را به 3.۷ میلیون تن افزایش دهد. همچنین 
شرکت فولاد مبارکه با مصرف روزانه 14۶0 
مصرف  بزرگترین  از  یکی  برق،  مگاوات 
کنندگان برق کشور است و با توجه به کمبود 
و محدودیت تولید برق، طرح های توسعه 
نیروگاه در استانهای اصفهان، چهارمحال و 
بختیاری و هرمزگان را با توان تولید 1۵00 
مگاوات هدف گذاری کرده است. از سوی 
دیگر در آینده دو خط نورد 300 و 4۵0 هزار 
تنی و دو خط ۵00 هزار تنی اسیدشویی در 
کاشان و شهرکرد به بهره برداری خواهد رسید 
و شرکت فولادمبارکه در ساخت کارخانه 
فولادسازی و ریخته گری بیلت در اندیمشک 
با ظرفیت تولید 400 هزار تن هم مشارکت 
دارد که تمام طرح های توسعه ای مذکور 

مربوط به شرکت فولاد مبارکه است.

تولیدکننده؛ نه توزیع کننده!
اما قیمت گذاری دستوری هم عاملی است که 
فولادسازان به آن اشاره می کنند. کارشناسان 
حوزه فولاد اما تاکید دارند: بیشتر مشتریان 
شرکت فولاد مبارکه »صنایع« هستند. در 
بورس کالا بر اساس تعیین سهمیه و سامانه 

بهین یاب، افراد می توانند خرید کنند، قیمت 
هم کشف می شود و بر همین اساس خرید 
توسط کارگزاران انجام می شود. این نکته 
تولید  فولادمبارکه  شرکت  که  است  مهم 
کننده است؛ نه توزیع کننده! با اجرای دقیق 
دستورالعمل های مربوطه درصدد این است 
که محصولات در اختیار مصرف کننده نهایی 
قرار گیرد اما در برخی از مواقع به علت حجم 
بالای نقدینگی در کشور،  جذابیت کالای 
»سرمایه ای« فولاد و اشکالات موجود در نظام 

توزیع مشکلاتی حادث می شود. 
جلسات  چالش  این  رفع  برای  همچنین 
متعددی برگزار شده و این امیدواری وجود 
دارد که با درایت وزیر صمت، قیمت گذاری 
دستوری، امضای طلایی و ... اصلاح شود. بی 
شک با پایش های مستمر، عمده محصولات 
شرکت فولاد مبارکه به دست مصرف کننده 
نهایی می رسد؛ هرچند که نباید از این نکته 
غافل شد که به علت حجم بالای نقدینگی 
در  فولاد،  ای  سرمایه  کالای  است  ممکن 
مسیر سوداگری و واسطه گری قرار گیرد؛ 
موردی که خوشبختانه در مورد محصولات 
این شرکت درصد اندکی را شامل می شود.  
هرچند که نباید فراموش کرد، بخش عمده 
تولیدات شرکت فولادمبارکه به دست مصرف 
کننده نهایی می رسد و باید تلاش بر این باشد 

که بازار دچار آشفتگی نشود. 

چشم انداز خوب
برای سهام داران

شرکت فولادمبارکه از سال 9۷ تاکنون در سه 
مرحله، افزایش سرمایه ای واقعی داشته است. 
بر این اساس سرمایه سهامداران از 9۷00 

میلیارد به حدود 30 هزار میلیارد افزایش 
یافته است. در این بین هیئت مدیره و مدیران 
مالی شرکت فولاد مبارکه با اتخاذ تدابیر و 
راهکارهای مالی مانع از خسارت به سهامداران 
شدند. در حال حاضر 339 هزار میلیارد تومان 
ارزش بازار فولاد مبارکه است و در جایگاه دوم 
ارزشی شرکت های بورسی قرار دارد و این امر 
چشم انداز خوبی برای سهام داران به ارمغان 
می آورد. کارشناسان بازار سرمایه با بیان اینکه 
این شرکت سیاست بهره گیری از تقسیم سود 
و تسهیلات بانکی را پیش می برد، اظهار می 
کنند: اکنون شرکت فولاد مبارکه چند هزار 
میلیارد تسهیلات بانکی استفاده می کند. 
یعنی به جز 1۷ هزار میلیارد تومان اعتباری 
که در اختیار خریداران کالا قرار داده در کنار 
آن 23 هزار میلیارد تومان تسهیلات از بانک 
ها گرفته و رانتی را آگاهانه و تعمدی به مصرف 
برای  امتیازی  تا  دهد  می  خود  کنندگان 

مشتریان خود فراهم سازد. 

مسئولیتهای اجتماعی
سرلوحه اقدامات

با شیوع کرونا، اکسیژن به عنوان عنصری 
کلیدی در درمان مطرح و در تمام دنیا با کمبود 
شدید روبرو شد. در این میان فولادمبارکه به 
اقدامات ارزشمندی در تامین اکسیژن مورد 
نیاز بیمارستانها  پرداخت. این شرکت در 
راستای ایفای مسئولیت اجتماعی و بدون 
منت تاکنون بیش از 20 هزار تن اکسیژن 
رایگان را در اختیار مراکز درمانگر سراسر 

کشور قرار داده است. 
 از سوی دیگر در سال گذشته بالغ بر 130 
میلیارد تومان برای تجهیزات بیمارستان ها 
هزینه کرد و امسال نیز 100 میلیارد تومان 
برای کنترل کرونا اختصاص داد. تا همراهی 

همیشگی خود را با مردم نشان دهد. 
از دیگر سوی، این شرکت از برنامه ساخت 
مسکن توسط دولت استقبال کرده و تاکید 
دارد که آماده هرگونه همکاری برای این تامین 
این نیاز مهم مردم است و تمامی امکانات خود 
را در این بخش بسیج می کند تا به این پروژه 

بزرگ ملی کشور یاری برساند.
 در مقوله بحران آب نیز مدیریت فولادمبارکه 
همواره به تنش آبی موجود در فلات مرکزی 
کشور تاکید می کند و سعی داشته در راستای 
به حداقل رساندن میزان مصرف آب شرکت 
فولاد مبارکه اقدامات بنیادین انجام دهد تا 
علاوه بر کاهش اتکا به آب خام به ارتقای به 
بهداشت محیط 9 شهرستان که پساب آنها را 

جمع آوری و تصفیه کرده است کمک نماید. 
از سوی دیگر با ایجاد تصفیه خانه در شرکت 
را  آب  مرحله  چندین  در  مبارکه  فولاد 
بازچرخانی می کند و درصدد است با استفاده 
از تکنولوژی روز دنیا مصرف آب خام را به 
حداقل ممکن برساند. همچنین شرکت فولاد 
مبارکه در سه طرح انتقال آب و ساخت سد 
تنظیمی کوهرنگ 3، انتقال آب خلیج فارس 
به اصفهان با مشارکت 40 درصدی و خط 
انتقال آب به خراسان رضوی و سیستان و 

بلوچستان مشارکت دارد.

مسیر رشد چشمگیر فولاد مبارکه بررسی شد؛

 در مسیر رکوردشکنی
فولاد مبارکه، با راهبردهای مشخص، توانسته رکوردهای مناسبی را در حوزه تولید به ثبت برساند

citizen

 نوسان: جهادگران عرصه تولید فولاد مبارکه برای دومین بار 
پیاپی در سال ۱۴۰۰ موفق به شکستن رکورد تولید ورق قلع اندود 
شدند و توانستند رکورد قبلی را به ۱۰ هزار و ۴۱۰ تن برسانند.  
در سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زداییها، رکورد تولید ورق 
قلع اندود به میزان ۱۰ هزار و ۴۱۰ تن در شهریورماه ۱۴۰۰ توسط 
تلاشگران واحد قلع اندود ناحیه نورد سرد شرکت فولاد مبارکه 
برای دومین بار در سال جاری شکسته شد و این در حالی است 
که رکورد قبلی این واحد در تولید ورق قلع اندود به میزان ۱۰ 

هزار و ۳۰7 تن در فروردین ماه امسال به ثبت رسیده بود.
این رکورد که در سایه محدودیت ها و مشکلات بسیاری همچون تحریم ها و شیوع 
ویروس کرونا به دست آمده، نشان از اراده تولید در سخت ترین شرایط در شرکت 
فولاد مبارکه است؛ قطع وابستگی از واردات این نوع محصول و خودکفایی در تولید 
تمام نیاز کشور در آینده میتواند از خروج ارز از کشور نیز جلوگیری کند. مصطفی 
ناجی رئیس واحد قلع اندود و خطوط برش 1 و 2 شرکت فولاد مبارکه در گفت وگو 
با خبرنگار فولاد در خصوص رکورد جدید ثبت شده در این واحد اظهار کرد: آخرین 
رکورد تولید خط قلع اندود شرکت فولاد مبارکه مربوط به فروردین ماه 1400 با 
تولید 10 هزار و 30۷ تن بوده که در ادامه این مسیر و رکوردزنی ها در شهریور 
امسال، میزان تولید به 10 هزار و 410 تن رسید و مجدداً رکورد تولید برای دومین 
بار در ۶ ماهه نخست امسال شکسته شد. وی با بیان این که محدویت ها در مسیر 
تولید همواره وجود داشته است، افزود: با توجه به سیاستهای سازمان، به گونه ای 
برنامه ریزی شد که ناحیه نورد سرد در تأمین مواد اولیه خود)شامل کلاف هایی که 

از واحد نورد گرم تحویل گرفته می شوند( با مشکل جدی مواجه نشود.

کاربردی بودن این محصول در صنایع غذایی
رئیس واحد قلع اندود و خطوط برش 1 و 2 شرکت فولاد مبارکه گفت: میزان 
مصرف آب در خطوط قلع اندود بسیار بالاست و از فرآیندهای پرمصرف است، در 
نتیجه ایجاد اختلال در آب یا دمای آب باعث مشکل در تولید و کیفیت محصول 
میشود، اما با حمایت مجموعه توانستیم تولید و شرایط کیفی را حفظ کرده و رکورد 
جدیدی را به ثبت برسانیم. وی خاطرنشان کرد: در مجموعه زنجیره محصولات 
قلع اندود، تمهیداتی اندیشیده شده که با افت مواد ورودی مواجه نشویم؛ برای 
دستیابی به این رکورد، تمام فعالیت های برنامه ریزی شده برای خط قلع اندود 
همچون فعالیتهای تعمیراتی به بهترین شکل ممکن انجام شد. ناجی اذعان داشت: 
محصولات قلع اندود شرایط ویژهای دارند چراکه با توجه به اینکه این محصول در 
نهایت یکی از حساسترین مصارف را داشته و در صنایع غذایی برای ساخت انواع 
قوطیهای کنسرو و کمپوت استفاده میشود، در نتیجه حساسیت تولید این نوع 
از ورق را افزایش میدهد؛ بنابراین تمرکز و توجه به کیفیت تولید محصولات قلع 
اندودشده ضروری است و نگاه ما همواره برای تولید آنها کیفی بوده و نتیجه آن عدم 

ایجاد چالش در کیفیت محصولات بوده است.
برتری کیفی در مقایسه با مشابه خارجی آن

محسن زارع مدیر محصولات پوششدار شرکت فولاد مبارکه در خصوص رکورد 
به ثبت رسیده در خط قلع اندود ناحیه نورد سرد شرکت فولاد مبارکه در گفتگو 
با خبرنگار فولاد گفت: محصولات قلع اندود برای صنایع غذایی مورد استفاده قرار 
میگیرند و تولیدات شرکت فولاد مبارکه از نوع T4 ،T3 ،DR۸ وDR۷  بوده که 
قابل رقابت با مشابه محصولات خارجی بوده و حتی کیفیت برخی از محصولات ما 
در مقایسه با نمونه خارجی بالاتر است. وی با بیان این که اکنون تنها درصدی از 
نیاز کشور به ورق قلع اندود توسط شرکت فولاد مبارکه و یک شرکت دیگر داخلی 
تأمین میشود و مابقی از دیگر کشورها وارد میشوند، خاطرنشان کرد: در آیندهای نه 
چندان دور با تکیه بر توانمندی های داخلی برای تولید این محصول به خودکفایی 

خواهیم رسید و کشور را از واردات آن بی نیاز کنیم.

رکوردی که تنهاشش ماه دوام آورد

صنعـت فـولاد روز بـه روز به سـمت توسـعه مـی رود و می تواند محصولاتـی بـا ارزش افزوده 
بالاتـررا تولیـد کند و ارزآوری بیشـتری برای کشـور بـه ارمغان آورنـد. آن گونه کـه آمارهای 
وزارت صنعـت، معدن و تجارت می گوید سـال گذشـته فولادسـازان کشـور توانسـته اند بالغ بـر ۲9 میلیون 
تـن فـولاد تولید کننـد و هدف  آنها در سـال جاری تولیـد ۳۱ میلیون تن فولاد طی سـال ۱۴۰۰ اسـت؛ اعداد 
و ارقامـی کـه تحقـق آن سـخت اما انجام شـدنی اسـت. در ایـن بین فـولاد مبارکه چشـم و چـراغ صنعت 
ایـران اسـت و سـعی دارد تـا با اجـرای پروژه های راهبردی و سـرآمد، خـود را از سـایر رقبا متمایـز کرده و 

با شناسـایی نیازها در مسـیر پاسـخ به آنهـا گام بردارد.

هفته نامه نوسان
گروه صنعت

 نوسان: فولاد مبارکه بیش از 14درصد 
تولیدات خود را به خودروســازان داخلی 
اختصاص داده اســت. "دنیــای اقتصاد" 
در گزارشــی به بررســی میزان استفاده 
خودروسازان از ورق های تولیدی شرکت 
فولادمبارکــه پرداخته و نوشــت: فولاد 
مبارکه از طریق خریداری شــرکت ورق 
خــودرو چهارمحال و بختیــاری، بخش 
اعظمی از نیاز خودروســازان به ورق های 

گالوانیــزه را تامین کرده و عــلاوه بر این، 
به عنوان یکی از مهم ترین تولیدکنندگان 
و تامین کنندگان اصلــی قطعات فولادی 
موردنیــاز کارخانه هــای خودروســازی 
داخلی، بیــش از 14درصــد از تولیدات 
محصولات خود را به این صنایع اختصاص 

داده است. 
در ادامــه این گزارش آمده اســت: تامین 
نیازهای شــرکت های خودروســاز و نیز 

کارخانه های تولیــد لوازم خانگی بر عهده 
صنایع مادری همچون فولاد مبارکه قرار 
گرفت تا با تامین ورق مورد نیاز کارخانه ها 
که ازجمله نیازهای اصلــی این صنایع به 
شمار می رفت، وقفه تولید را متوقف و نیاز 

بازار داخلی را تامین کنند. 
خاطر نشان می شــود، در شرایط کنونی 
که اراده دولت ســیزدهم، افزایش تولید 
خودرو در کشــور تا پایان ســال جاری و 

افزایش سه برابری ظرفیت تولید خودرو در 
سه سال آینده است، شرکت فولاد مبارکه 
ضمن اعلام آمادگی خود برای تامین ورق 
مورد نیاز این شــرکت ها، تلاش خود را در 
راستای بهبود کیفیت و تامین نیازهای به روز 
خودروسازان اعلام می دارد و امیدوار است با 
اراده دولت مبنی بر تحول در تولید خودرو 
و افزایش ایمنی و کیفیت، رضایت مردم از 
شرکت های خودروساز داخلی افزایش یابد.

براساس برنامه افزایش سه برابری ظرفیت تولید خودروی کشور انجام شد؛

14درصد تولید فولادمبارکه به خودروسازان رسید

برای نخستین بار درکشور با همت شرکت فولاد مبارکه انجام شد؛

 نوسان: زهرا مجتهد: برای نخستین بار درکشور شرکت فولاد 
مبارکه ریسک استفاده از کاتالیست های ایرانی را در صنعت 
فولاد پذیرفت. هدف مبارکه از این اقدام کاهش وابستگی این 

مجموعه بزرگ فولادی به تکنولوژی های خارجی است. 
کاتالیست به عنوان یکی از مواد اولیه ای است که به جهت تامین، حساس بوده 
و به واسطه محدودیت تولیدکنندگان در دنیا، انحصاری محسوب می شود از این 
رو فولاد مبارکه چون استفاده از تولیدات داخلی را در اولویت قرار داده در مورد 
کاتالیست و سایر قطعات یدکی و تجهیزات، تولیدکنندگان را حمایت کرد تا 
به کیفیت مطلوب برسند. به گفته کارشناسان، با بومی سازی کاتالیست، بخش 
دیگری از وابستگی فولادی به خارج از کشور قطع شد و امروز پس از گذشت 13 
سال مطالعه ، تحقیق و تولید و تجاری سازی در زمینه کاتالیست می توان گفت در 

خصوص تولید کاتالیست کشور به خودکفایی دست یافته است .  
در این پروژه بومی سازی شرکت های سازنده داخلی کاتالیست به همراه سرپرستان 
و کارشناسان فولاد مبارکه حضور داشتند و در ابتدا برای این پروژه مشکلات زیادی 
)مانند کارآیی پایین کاتالیست های تولید شده و کاهش تولید ( وجود داشت که 
با بررسی ها و ارائه مشاوره فنی به سازندگان کاتالیست در خصوص فرآیند احیا از 
طرف کارشناسان فولادمبارکه و انجام تحقیقات زیاد و نیز تست های میدانی فراوانی 
به صورت شارژ چند تیوپ یا یک بی ) سلول ( از ریفرمر انجام شد که در هر مرحله 
نتایج آنالیز با نمونه خارجی مقایسه شد که منجر به شرایط بهتر از نظر فنی و 
افزایش تولید شده و در نهایت با رسیدن عملکرد کاتالیست ها به شرایط مطلوب 
فرآیند احیای جایگزینی صددرصد کاتالیست خارجی با کاتالیست ایرانی انجام شد. 
شایان ذکر است، شرکت فولاد مبارکه در حال حاضر از دو نوع کاتالیست ایرانی 

)شرکت نفت و گاز سرو - شرکت خوارزمی( استفاده می کند.

کاتالیست ایرانی
 درکنار رقبای خارجی
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دیدگاه

 دیدگاه     

دستورالعمل حمایت از صادرات سال 1400 که از سوی سازمان توسعه تجارت ایران ابلاغ شد؛ 
بر این اساس صادرکنندگانی در اولویت دریافت تسهیلات هستند که گذشته از رفع تعهدات 
ارزی، اولویت صادرات را به کشورهای همسایه و اوراسیا بدهند. شاخص های دیگر احراز اهلیت 
صادرکنندگان به میانگین صادرات در طول سه سال گذشته، بازرگانی یا تولیدی بودن متقاضی 
و نوع کالای صادراتی بر اساس ارزش افزوده برمی گردد. پرداخت تسهیلات از طریق سامانه های 
بهین یاب و سپیدار بوده که پس از احراز اهلیت صادراتی صادرکنندگان پرداخت می شود.

چه کسانی مشمولان وام ویژه صادرات هستند؟
شرکت آهن و فولاد ارفع در دوره یک ماه منتهی به 31 مرداد 1400، مبلغ ۸40میلیارد 
تومان درآمد فروش داشته است که نسبت به دوره یک ماهه مشابه سال قبل ۶9 درصد 
افزایش نشان می دهد. جمع درآمد فروش محصولات آهن و فولاد ارفع در چهار ماه 
نخست امسال 3921میلیارد تومان بوده که رشد 9۵درصدی نسبت به مدت مشابه سال 
قبل نشان می دهد. درآمد فروش ارفع در ماه تیر امسال رقم قابل توجه 140۸میلیارد 

تومانی بوده است.

95درصد رشد درآمد فروش آهن و فولاد ارفع

پاییزی بدون 
گاز و برق

راهکارهایی برای تامین انرژی پایدار در صنعت فولاد؛

ایران دهمین تولید کننده فولاد در جهان است 
که در طی یک دهه اخیر علی رغم تشدید تحریم 
های چندگانه علیه این صنعت توانسته جایگاه 
خود را در آمار تولید بهبود بخشد و این مهم با 
اتکا به توان داخلی، سرمایه گذاری هدفمند در 
بالادست زنجیره و استفاده از ظرفیت های بازار سرمایه حاصل 
شده است. این بدان معنی نیست که صنعت فولاد در طی چند 
دهه رشد و پیشرفت خود در کشور چالش هایی مقابل خود 
ندیده بلکه نحوه تعامل دولت خصوصا در هشت سال اخیر با این 
صنعت به گونه ای بوده که در شرایط سخت، نه تنها فشارها بر 
صنعت فولاد کاهش نیافته بلکه محدودیت هایی نظیر سرکوب 
انرژی، ممنوعیت صادرات  افزایش قیمت حامل های  قیمتی، 
این صنعت  به  را  بیشترین فشار  اولیه  مواد  قیمت  افزایش  و 

پیشران در اقتصاد کشور وارد کرده است.

سال ۱۴۰۰ 
و هجوم مشکلات زیر ساختی

در همه اقتصادهای پیشرفته، دولت از تصدی گری در اقتصاد منع شده 
و تسهیل گری، تنها وظیفه تعریف شده این نهاد در اقتصاد است. 

زیر  تامین  و  نحوه مجوز دهی  تنظیم  با  معنا که دولت صرفا  این  به 
ساختها و بعضا جهت دهی به صادرات و واردات به صنایع کمک می 
کند و پر واضح است که در شرایط تحریم، این وظیفه اهمیت بیشتری 
به خود می گیرد. اما رفتار دولت در طی هشت سال اخیر در مواجهه 
با بنگاه های بزرگ فولادساز کاملا یک طرفه و کاملا با دید کنترلی 

صورت گرفته است. 
قیمت گذاری دستوری، منع واردات و اعمال کف عرضه در بازار داخلی 
به منظور کاهش قیمت در شرایطی که هزینه های تولید اعم از حامل 
های انرژی، سنگ اهن و نیروی کار همگی صعودی بوده باعث شده 
تا صنعت فولاد در مقاطعی با مشکل جدی تامین مالی و عدم توسعه 

مواجه شود.
اوج این مشکلات در تابستان 1400 ظهور کرد و افزایش مصرف برق در 
ماه های تیر و مرداد باعث شد تا وزارت صمت با انتخاب ساده ترین راه 
حل، مصرف برق فولادی ها را به یک دهم دیماند معمول کاهش دهد 

و برق نیروگاه های این صنایع را نیز به شبکه خانگی اختصاص دهد.
 اتفاقی که به گفته انجمن فولادسازان کشور، ۸2 روز قطعی برق به 

همراه داشت و ضرر آن بیش از ۶ میلیارد دلار برآورد شده است.
برای  راهکار   ۶ ملی  امنیت  عالی  شورای  به  ای  نامه  در  انجمن  این 
بانکی،  اقساط  امهال  این خسارت پیشنهاد داده که  از  جبران بخشی 
امهال اقساط مالیاتی، عدم قطع گاز فولادسازان در ۶ ماهه دوم سال، 
بخشودگی جرایم تعزیراتی برخی از فولادسازان مربوط به سال های 
گذشته و خصوصا عرضه اجباری در بورس کالا، امهال پرداخت قبوض 
برق و پرداخت حق دیماند عدم تامین برق به صورت فوری و امهال 
سایر دیون دولتی همگی به مدت حداقل ۶ ماه از جمله این موارد است.

راهکارهای پیشنهادی انجمن فولاد همگی کوتاه مدتی بوده و ماهیت 
اصلی این راهکارها، جبران خسارت است و نمی توان آن ها را در جهت 

پیشگیری از مشکل تامین زیر ساخت دسته بندی کرد. 
پر واضح است که محدودیت های ایجاد شده در زیر ساخت هایی نظیر 
انرژی را کوتاه مدت و پایان پذیر  برق و گاز و به طور خاص، مساله 
ارزیابی کرد و آنچه که از صحبت های کارشناسان این حوزه استنباط 
می شود، در سال های بعد باید شاهد محدودیت های بیشتری در بحث 

تامین برق و گاز باشیم. 
لذا باید دولت به راه حل مشخصی در این خصوص رسیده و حساسیت 
صنایع به قطعی برق و خسارات ناشی از این اقدام یکجانبه را درک کند.

لزوم سرمایه گذاری
 در حوزه زیر ساخت ها

اما  پر واضح است که تامین زیر ساخت ها وظیفه اصلی دولت است 
با نظر به کسری بالای بودجه دولت و عدم توان بیشتر برای سرمایه 
پیشنهاد  نیروگاهی  توسعه صنعت  نظیر  هایی  زیر ساخت  در  گذاری 
می شود روند اعطای مجوز به فولادسازان برای تاسیس نیروگاه های 
جدید سرعت پذیرد، از دیگر سو با توجه به محدودیت جدی در بخش 
تامین گاز، حرکت به سمت سرمایه گذاری در نیروگاه های خورشیدی 
و بادی و به طور کلی، انرژی های پاک برای فولادسازان ناگزیر است و 
دولت میتواند تسهیلات ممکن برای افزایش جذابیت در این حوزه اعم 
از افزایش نرخ خرید مازاد برق خورشیدی از این نیروگاه ها، رفع موانع 
واردات تجهیزات فتوولتاییک و اعطای زمین و مجوز را در اختیار این 
صنایع قرار داده تا هم از ضرر و زیان جدی قطعی برق در زنجیره فولاد 
جلوگیری کرده و هم اهداف خود در بخش توسعه انرژی های پاک را 

در دسترس ببیند.
علاوه بر این، در خلال سال های 92 الی 9۶ مجوزهای متعدد احداث 
نیروگاه های خورشیدی در نقاط مختلف کشور و خصوصا فلات مرکزی 
صادر شد که به دلایل متعدد، سرمایه گذاری در این بخش پیشرفتی 
با  اند، وزارت صمت  باقی مانده  به قوت خود  نداشته و اصل مجوزها 
فولادسازان،  به  مجوزها  این  انتقال  با  تواند  می  نیرو  وزارت  همکاری 
روند سرمایه گذاری در این حوزه را سرعت بخشیده و برق مورد نیاز 

فولادسازان را از این محل تامین کند. 

فشارمضاعف
بر صنعت فولاد

نایب رییس اتاق بازرگانی اصفهان در گفتگو 
با "نوسان" به مشکلات و محدودیت های 
پیش روی صنعت فولاد اشاره می کند و

می گوید: بخشی از محدودیت های این 
صنعت همچون کمبود مواد اولیه مستمر و 
بخشی دیگر همچون محدودیت های برق 
که امسال دامن فولادسازان را گرفت، مقطعی 
است که البته این موضوع قابل پیش بینی 
بود. او توضیح می دهد: در افق 1404 قرار 
بود به تولید ۵۵ میلیون تن فولاد برسیم، در 
حالیکه امروز برای تولید 30 میلیون تن فولاد، 
کمبود برق داریم و این نشان می دهد با هر 
کمبود برق در شبکه سراسری، اولین فشار 
به صنعت فولاد وارد می شود، چراکه مصرف 
بالایی دارد و محدودیت های فولاد می تواند 

کمبودهای بخش خانگی را جبران کند.

پیامی برای صنعت فولاد
او می گوید: کمبود برق امسال یک پیام داشت 
که متناسب با صنعت فولاد، صنعت برق به 
عنوان تامین کننده انرژی کشور، رشد نکرده 
و این عقب افتادگی همچنان ادامه خواهد 
داشت و اثر خود را بر تولید فولاد بر جای 

خواهد گذاشت. 
مبارکه  فولاد  شرکت  پیشین  مدیرعامل 
 30 برای  امروز  کند:  می  تاکید  اصفهان 
اگر  و  برق دارم  میلیون تن فولاد کمبود 
بخواهیم 40 میلیون تن تولید داشته باشیم، 
قطعا کمبود برق محسوس تر می شود و اگر 
بخواهیم برق این 10 میلیون تن ظرفیت 
موجود را تامین کنیم حداقل نیازمند سه تا 
چهار سال زمان هستیم، بنابراین برای جبران 

این عقب ماندگی نیازمند برنامه ریزی صحیح 
در دولت جدید و وزارت نیرو و همچنین ارائه 
برنامه های تشویقی جهت سرمایه گذاری در 

تولید برق هستیم.

گلوگاه دوم؛
کمبود گاز 

او همچنین کمبود گاز را گلوگاهی در تولید 
فولاد می داند و می گوید: همواره طی سنوات 
گذشته صنعت فولاد در تابستان محدودیت 
برق و در زمستان محدودیت گاز دارد و امسال 
نیز زمزمه محدودیت ها به گوش می رسد و 
اگر چنین شود ضربه سختی به صنعت فولاد 
وارد می شود، چراکه چهار ماه در تابستان 
به دلیل کمبود برق توقف و کاهش تولید 
داشته و در زمستان نیز به دلیل نداشتن 
گاز با محدودیت تولید مواجه خواهد شد. 
سبحانی تاکید می کند: در این وضعیت این 
نگرانی وجود دارد که ظرفیت تولید امسال 
فولاد حتی از 30 میلیون تن نیز کاهش یابد 
و به جای افزایش ظرفیت به سمت کاهش 
ظرفیت تولید حرکت کنیم که این برازنده 

کشور نیست.
 از سوی دیگر برخی سرمایه گذاری های 
صنعت فولاد در بخش خصوصی انجام و 
یا سهام آن به مردم واگذار شده است و باید 
توجه داشت که فولادسازان برای تولید در 
اند،  کرده  گذاری  روز سال سرمایه   3۶۵
در حالیکه با محدودیت برق و گاز عملا 
2۵ درصد ظرفیت خود را از دست داده و 
از سرمایه  مناسبی  وری  بهره  تواند  نمی 

گذاری خود داشته باشد. 

مصرف سرانه پایین 
فولاد کشور

او همچنین به مصرف سرانه پایین فولاد 
در کشور که بخشی از آن به توقف پروژه 
های عمرانی برمی گردد، اشاره می کند و 
می گوید: مصرف سرانه فولاد حدود 230 
کیلوگرم است، یعنی از 30 میلیون تن تولید 
حدود 1۷ میلیون تن آن مصرفی در کشور 
ندارد و باید بالای 10 میلیون تن صادرات 
داشته باشیم. به عقیده سبحانی، در حالیکه 
مصرف فولاد کشور زیر 20 میلیون تن است و 
توان صادرات بیش از یک سوم تولید را داریم، 
دیگر نباید نگران کسری فولاد داخل باشیم، 
اما امروز مداخله در قیمت گذاری، محدود 
کردن صادرات و ... جز ایجاد مانع و از دست 
دادن فرصت ها برای صنعت فولاد چیزی به 

همراه ندارد. 
او تاکید می کند: صادرات 12 میلیون تنی 
فولاد یکی از ایده آل های کشور است، اما با 
توجه به تحریم صنعت فولاد و شرایط خاص 
کشور، این میزان صادرات کار ساده ای نیست، 
چراکه به لحاظ بازاریابی و فروش، پیدا کردن 
مشتری، جابجایی پول، دیگر ریسک ها و 
... مشکلاتی بر سر راه فولادسازان است که 
اجازه نمی دهد صادرات به یک مرتبه رشد 
کند، بنابراین نباید به عنوان تنظیم بازار داخل 
با قیمت گذاری دستوری، برای صادرات مانع 

تراشی کنیم.

انتظار فولادسازان
از دولت جدید

به گفته نایب رییس اتاق بازرگانی اصفهان، 

فولادسازان انتظار دارند که دولت و مجلس 
موضوع  این  به  منطقی  و  معقول  نگاه 
تا  کنند  فراهم  شرایطی  و  باشند  داشته 
تولیدکنندگان بتوانند تولید مازاد بر نیاز خود 
را بدون محدودیت صادر کنند که علاوه بر 
ارزآوری برای کشور، ارز مورد نیاز خودشان 
را نیز تامین کنند. او تصریح می کند: تجربه 
سال های گذشته نشان داده که برای کنترل 
و تنظیم قیمت ها، دولت چندین بار به بحث 
قیمت گذاری و سرکوب قیمت ها ورود و به 
صنعت فولاد فشار آورده کرده است، اما تنها 
خاصیت و دستاورد این پافشاری ایجاد رانت 
برای یک عده بوده که از گپ بین قیمت 
های واقعی و مصنوعی متنفع می شوند و 
در نهایت آسیب و ضرر متحمل تولیدکننده 
اصلی فولاد می شود. او با اشاره به اینکه در 
بحث تعیین قیمتهای فولاد منطقی وجود 
دارد، توضیح می دهد: عوامل اصلی قیمت 
محصولات فولادی شامل تامین سنگ آهن، 
آلیاژها، حمل نقل، هزینه های انرژی، نیروی 
انسانی و ... است که اگر این هزینه ها کاهش 
یابد، طبیعتا قیمت فولاد کاهش می یابد، اما 
زمانی که این هزینه ها روند افزایشی دارد، 
چه استدلالی وجود دارد که بگوییم قیمت 

فولاد باید کاهشی باشد.

اصفهان صحنه رخ نمایی 
صنعت فولاد است

سبحانی با بیان اینکه اصفهان قطب تولید 
فولاد کشور و ذوب آهن، نخستین تولیدکننده 
صنعت فولاد کشور است که بعد از آن فولاد 
مبارکه و سایر فولاد سازان وارد این استان 
شدند، تصریح می کند: امروز با توجه به فعالیت 
این دو واحد فولاد سازی در اصفهان، صنایع 
بالادستی و پایین دستی و شهرک های صنعتی 
زیادی پیرامون این دو صنعت فولادی در استان 
شکل گرفته است و به نوعی برخی کارخانجات 
از قطعات یدکی و مصرفی گرفته تا نسوز و انواع 
روغن و ... نیازهای صنعت فولاد را تامین می 

کنند. او تاکید می کند: با توجه به این پتانسیل 
اگر قرار است در کشور نمایشگاهی فولاد برای 
به رخ کشیدن دستاوردهای این صنعت برگزار 
شود، به طور قطع جایگاه اصلی آن اصفهان 
کرونا  با وجود شرایط  و خوشبختانه  است 
سیزدهمین نمایشگاه بین المللی متالورژی، 
صنایع  و  ماشین آلات  ریخته گری،  فولاد، 

وابسته اصفهان برگزار می شود.
به گفته سبحانی، این نمایشگاه که هر ساله 
برگزار می شود که علاوه بر واحدهای فولادی، 
واحدهای خدماتی فولادی حضور دارند و به 
طور قطع نمایشگاه فولاد ویترینی است که 
دستاوردهای این صنعت را به نمایش می 
گذارد و به نوعی صنعتگران و فولاد سازان 
مشتریان خود را پیدا می کنند و به توانمندی 
و تولیدات این صنعت در داخل پی می برند و 
به طور قطع از طریق نمایشگاه ارتباط بین 

مصرف کننده و تولیدکننده برقرار می شود.

الزامات توسعه صنعت فولاد کشور در گفت وگو با " دکتر بهرام سبحانی"؛

پیام قطعی برق به فولادسازان

کمبود گاز و برق، چالشی جدی 
در پاییز و زمســتان ۱۴۰۰ برای 
کشــور است. براســاس اعلام 
وزارت نیرو، تنها در بخش گاز، ۲۵ 

درصد کمبود داریم. اما چرا؟
 ایران یکــی از بزرگتریــن دارندگان 
ذخایــر گازی جهان اســت و از نظر 
تولید گاز، ســومین کشــور جهان به 
شــمار می رود. با این حال، با توجه به 
شرایط کشور در ســال  های اخیر از 
جمله تحریم  ها و مدیریت اشــتباه، 
حفظ ســطح کنونی تولید برای ایران 
کاری دشوار است. افت کیفی میادین 
گازی و نفتی و همچنین فرسوده شدن 
ماشین آلات تولید و عدم امکان استفاده 
از فن آوری  های نوین، باعث شده  ایران 
حتی برای تامیــن گاز مورد نیاز خود 
هم با مشــکل روبه رو شود. نکته قابل 
تامــل اینکه بخش عمــده  گاز تولید 
شده توسط ایران، مورد مصرف داخلی 

قرار می  گیرد.
ایران برای حفظ سطح کنونی تولید، 
به سرمایه گذاری 200 میلیارد دلاری 
نیاز دارد و علاوه بر آن باید  از ماشین  
آلات، فنــاوری هــای روز و کارآمد 
برای آن دســته از میادیــن که دچار 
افت شده  است، استفاده کند. راهکار 
ایران برای حل این معضل در طولانی 
مدت، جذب سرمایه  گذاری خارجی 
و همکاری با شرکت  های بین  المللی 
برای استفاده از فن آوری های روز است. 
علاوه بر این، لازم است از ظرفیت های 
موجود در پژوهشگاه  های نفت، نیـرو و 
پتروشیمی هم  بهره بیشتری ببریم تا 
سطح فعالیت کمی و کیفی پژوهشگاه 

ها افزایش پیدا کنید.
نکته مهم افزایش بودجه پژوهش های 
نفت، نیرو و پتروشــیمی و حمایت از 
طرح های تهیه شده در این پژوهشگاه 
هاســت. اما در کوتاه مــدت چه باید 
کرد؟ یک راه حل کوتــاه مدت برای 
موضوع کاهش مصرف گاز، اســتفاده 
از سوخت مازوت در نیروگاه ها است. 
چندی پیش تردد کشــتی هایی که 
مازوت با گوگرد بالا در ســوخت خود 
اســتفاده مــی کردند، ممنوع شــد.  
بنابراین مازوت ایران، مشتری کمتری 
پیدا کرد و بخش زیــادی از صادرات 
مازوت ایران قطع شــد. برای جبران 
این موضوع، مــازوت اضافه به عنوان 
ســوخت نیروگاه  ها اســتفاده شده و 
در اصل با یک تیر دو نشــان زدند. اما 
افزایش ســطح آلودگی هوا در کلان 
شهرها از پیامدهای منفی استفاده از 
مازوت در نیــروگاه ها با هدف کاهش 
مصرف گاز بود. باتوجه به آسیب های 
زیست محیطی این راه حل، باید چاره 
را در کوتاه مدت و بلندمدت در جای 

دیگری جیست.
می توان در کوتاه مــدت برای جبران 

کمبود، گاز وارد کرد. 
هم چنین راه اندازی پویش های ملی 
برای آگاهی رســانی به عموم مردم با 
هدف کاهش مصــرف گاز، می تواند 
به دولت بــرای عبور از این شــرایط 
دشــوار کمک کند.  دولت می تواند با

 حمایت از پویش های ملــی در این 
زمینه، از مردم برای عبور از این دوره 
کمک بگیرد. اصــلاح رگولاتورهای 
گازی منازل و جلوگیری از نشت گاز، 
از دیگر اقداماتی اســت که در کوتاه 
مدت به صرفه جویــی در مصرف گاز 

کمک می کند.

بسیاری بر این باورند که صنعت فولاد دوران بالندگی خود را طی می کند به طوری که سال 
قرار  تولیدکننده  کشورهای  دهم  جایگاه  در  توانست  فولاد  تن  میلیون   ۳۰ حدود  با  گذشته 
گیرد و این به نوعی نشان از روند رو به رشد صنعت فولاد ایران است؛ باید توجه داشت که 
ایران پنج سال پیش در رتبه های پانزدهم و شانزدهم تولید فولاد قرار داشت و اگر چین به 
عنوان بزرگترین تولیدکننده نیمی از فولاد دنیا در سال و همچنین اتحادیه اروپا و آمریکا را 
کنار بگذاریم، امروز ایران جایگاه خوبی را در بین کشورهای تولیدکننده دارد. به اعتقاد بهرام 
سبحانی، اگر شرایط مناسبیی فراهم شود و ظرفیت ۴۰ میلیون تنی وارد مدار تولید شود، ایران قطعا به جایگاه 

هشتم تولید فولاد دنیا ارتقا می یابد.

هفته نامه نوسان
گروه  اقتصادی

 نوسان:ارزش صادرات بخش معدن و صنایع 
معدنی ایران در ۵ ماه نخست امسال از ۵ میلیارد 

دلار عبور کرد.
به گزارش نوســان به نقل از ایمیدرو، زنجیره 
فولاد با سهم 3 میلیارد دلاری بیشترین سهم از 
صادرات را در اختیار داشت و صادرات این بخش 
۷۶ درصد بیش از مدت مشابه سال قبل بوده 
است. زنجیره مس با سهم ۶21 میلیون دلاری 

از صــادرات حوزه معدن و صنایــع معدنی در 
جایگاه دوم قرار گرفت که با رشد ۸2 درصدی 
همراه شــد. در همین حال، صادرات زنجیره 
آلومینیوم نیز به 244 میلیون دلار رســید که 
2۷۸ درصد بیش از عملکرد پنج ماه مشابه سال 
قبل بوده است. زنجیره روی نیز صادرات 1۸3 
میلیون دلاری را به ثبت رساند که 100 درصد از 

مدت مشابه سال قبل بیشتر بوده است.

پــس از آن، ارزش زنجیــره ســیمان به 1۷4 
میلیون دلار رســید که ۸ درصد کمتر از رقم 
پنج ماه سال گذشته صادرات داشته است. در 
این میان، ارزش واردات زنجیره معدن و صنایع 
معدنی در مدت مورد اشاره با رشد ۶ درصدی 
به 1.29 میلیون دلار رسید. سهم زنجیره فولاد 
4۶۵ میلیون دلار بود که ۵ درصد کمتر از مدت 

مشابه سال قبل است.

صادرات بخش معدن از ۵ میلیارد دلار گذشت

کاهش سهم زنجیره فولاد 

صنعت برق به عنوان تامین کننده انرژی کشور متناسب با صنعت فولاد رشد نکرده است
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رئیس کمیته صنعت کمیسیون صنایع مجلس با اعلام هشدار به وزیران صنعت 
و نیرو در مورد جلوگیری از قطع برق صنایع سیمان و فولاد در زمستان،گفت: 
وزارت صنعت باید به بازار فولاد هم ورود کند .رضا تقی پور انوری با اشاره به ضرورت 
برنامه  ریزی برای تامین سیمان و فولاد موردنیاز زمستان با توجه به احتمال کمبود 
گاز و قطعی برق گفت: نمایندگان به وزرا هشدار داده اند و هیچ گونه کم کاری

 پذیرفتنی نیست.

دبیر انجمن زغالسنگ ایران: افزایش تولید زغالسنگ در کشور نیازمند برنامه ریزی و سرمایه 
گذاری در این حوزه است که متاسفانه به دلیل قیمت زغالسنگ، صرفه اقتصادی برای حضور 
سرمایه گذاری وجود ندارد. سال گذشته میزان واردات به یک میلیون تن رسید و برای 
امسال نیز پیش بینی می شود رقم واردات به یک میلیون و 200 هزار تن برسد. به گفته 
سعید صمدی در ۵ سال اخیر میزان تولید زغالسنگ حدود یک میلیون و ۸00 هزارتن بوده 

و تغییر آنچنانی در این رقم دیده نمی شود.

و  »بررسی  نشســت  نوسان:   
پیگیری رفع مشکلات مجموعه 
فولاد مبارکه در حوزه واردات« 
با حضور مدیرکل گمرکات استان 
بازرگانی  اداره  رئیس  و  اصفهان 
خارجی ســازمان صمت استان 

اصفهان برگزار شد.
رسول کوهستانی پزوه مدیرکل گمرکات 
اســتان اصفهان با بیان این نکته که در 
کشور تنها دو گمرک قانونی اختصاصی 
وجود دارد که متعلــق به مجتمع فولاد 
مبارکه و ذوب آهن اصفهان است تصریح 
کرد: استفاده از ظرفیت های قانونی این 
گمرک های اختصاصــی می تواند نقش 
بسیار مؤثری در تســهیل فعالیت های 
گمرکی و واردات مواد اولیه و ماشین آلات 
این دو مجموعه بزرگ صنعتی ایفا نماید. 
وی تســهیل واردات و کاهــش هزینه 
انبــارداری را از مهم تریــن مزیت های 
اســتفاده از این گمــرکات اختصاصی 

دانست.
مدیرکل گمــرکات اســتان اصفهان با 
تأکید بر حمایت ویــژه گمرک اصفهان 
از واردات مواد اولیه و ماشــین آلات این 
مجموعه بزرگ صنعتــی گفت: با توجه 
به حجم بــالای واردات مجموعه فولاد 
مبارکه لازم است اقدامات لازم در جهت 
جلوگیــری از متروکه شــدن کالاهای 
وارداتی این شــرکت صورت گیرد. رضا 
حیدری، مدیر برنامه ریزی و پشتیبانی 
خرید فولاد مبارکه نیز ضمن تشــکر از 
حمایت های اتــاق بازرگانــی، اداره کل 
گمرکات و ســازمان صمــت اصفهان از 
مجموعه فولاد مبارکه گفــت: با تدابیر 
اتخاذشده در این شــرکت، مواد اولیه و 
ماشین آلات و تجهیزات وارداتی مجموعه 
فولاد مبارکه از وضعیت مطلوبی برخوردار 
اســت و با مدیریت مناســب توانستیم 
آثار ســوء تحریم های ظالمانه غرب را به 
حداقل برسانیم. وی افزود: خوشبختانه با 
تلاش های صورت گرفته در فولاد مبارکه 
روند خروج کالا از گمرکات سرعت گرفته 
است، اما جهت تداوم این روند لازم است 
حمایت های لازم از سوی اداره کل گمرک 
استان و ســازمان صمت صورت گیرد. 
حیدری تعدد قوانین، بخشنامه ها و متغیر 
بودن تعرفه ها را به همراه مشکلات سامانه 
جامع تجارت مهم تریــن چالش حوزه 

واردات دانست.
کریم ســلیمی، رئیــس اداره بازرگانی 
خارجی سازمان صنعت، معدن و تجارت 
اســتان اصفهان نیــز با اعــلام آمادگی 
سازمان صمت اســتان برای پیگیری و 
رفع مشــکلات فعالان اقتصادی استان 
در حوزه ثبت سفارش و واردات کالا، رفع 
مشکلات موجود در سامانه جامع تجارت 
را یکی از دغدغه های مهم وزارت صمت و 
سازمان صمت استان دانست که می تواند 
نقش مهمی در تسهیل تجارت خارجی 
و کاهش دغدغه های فعــالان اقتصادی 
ایفا کند. وی خواســتار ارائه فهرستی از 
مشکلات شرکت فولاد مبارکه در حوزه 
ثبت سفارش و اســتفاده از سامانه جامع 
تجارت به منظور پیگیری و رفع ریشه ای 

این مشکلات شد.
در ادامه این نشست حسین کبیری رئیس 
پشتیبانی خرید و ترخیص کالای فولاد 
مبارکه نیز بخشی از مشکلات گمرکی 
فولاد مبارکه را مطرح و خاطرنشان کرد: 
مشکلات سامانه جامع تجارت سبب کند 
شدن روند ترخیص کالاهای این شرکت 
شــده اســت که امیدواریم با همکاری 
نهادهــای دولتی ذی ربط این مشــکل 

برطرف شود.

احمد خوروش با بیان اینکه صنعت فولاد 
اصفهان یکی از بزرگترین صنایع سرمایه 
ای و اقتصادی استان است که نقش پررنگی 
در اقتصاد کشور دارد، اظهار می کند: به 
عنوان عضوی از انجمن نوردکاران از دولت 
انتظار داریم تا کمک کند چرخ اقتصاد که 
بر دوش صنعت فولاد اصفهان می چرخد، 
حرکت کند و در این مسیر نیز راهکارهایی 
به دولت جدید و وزارت صمت ارائه کرده 
ایم.  به اعتقاد این فولادساز، اگر مشکلات 
همچنان رو به افزایش باشد و حل نشود، 
طبیعتا چالش های زیادی برای فولادی ها 
ایجاد خواهد شد و موجب می شود صنعت 
فولاد که یکی از مراکز ارزآوری کشور است، 

دچار مشکل شود.

بازارهای صاداراتی
 در خطرند!

از  اینکه فولاد کویر یکی  به  اشاره  با  او 
کشور  فولاد  صادرکنندگان  بزرگترین 
است، می گوید: تداوم قطعی های مکرر 
برق و گاز و محدودیت های موجود، موجب 
آسیب هایی برای فولادسازان می شود 
که ممکن است بازارهای صادراتی خود را 
از دست دهند و در این شرایط به راحتی 
کشورهایی همچون ترکیه و ... بازارهایی که 

ما به سختی به آن رسیده ایم، را از ما می 
گیرند. مدیرعامل مجتمع فولاد کویر تاکید 
می کند: میزان خسارت های قطعی برق 
برای فولادسازان بسیار سنگین بود و البته 
دولت با وعده هایی که داده، سعی دارد در 
سال های آینده دیگر چنین مشکلاتی برای 
فولادسازان ایجاد نشود. او اضافه می کند: 
با توجه به قرار گرفتن اصفهان در مرکز 
کشور، تولید برق آن بیشتر از مناطق دیگر 
است اما متاسفانه در این مدت به صنعت 
فولاد و سیمان کم توجهی کرده ایم و 

شاهد التهاب در بازار شدیم.

چالش
 قیمت گذاری دستوری

او با بیان اینکه از سوی دیگر قیمت گذاری 
مشکلات  فولاد،  صنعت  در  دستوری 
تولیدکنندگان را بیشتر کرده است، تاکید 
می کند:  یکی از مسائل مهم کشور، ورود 
دولت در اقتصاد است و تا زمانی که دولت 
دست خود را از اقتصاد رها نکند و اقتصاد 
را به دست اهل و بخش خصوصی واقعی 
فولاد  صنعت  در  چالش  شاهد  ندهد، 

خواهیم بود. 
به گفته خوروش، قیمت گذاری دستوری 
یکی از چالش های صنعت فولاد است 

که دستگاه های نظارتی و بازرسی دولت 
باید نظارت اصلی را بر زنجیره تولید فولاد 
داشته باشد تا آنچه را که مورد نیاز داخل 
است را تامین و از سوی دیگر آنچه مورد 
نیاز داخل نیست را صادر کنیم تا برای 
کشور ارزآوری داشته باشیم، اما متاسفانه 
نه تنها این کار توسط دولت انجام نمی 
شود، بلکه با قیمت های دستوری و مسائل 
غیرکارشناسی وارد زنجیره فولاد شده است 
که تداوم این سیاست غلط زیان سختی بر 
پیکره فولاد وارد خواهد کرد. او با اعتقاد بر 
اینکه اگر دولت تامین مواد اولیه شرکت 
به  را  فولاد  زنجیره  در  را  تولیدی  های 
درستی رصد کند، به طور قطع دلال اصلی 
شناسایی می شود، تصریح می کند: یکی از 
ایرادات بزرگ این است که نظارت دستگاه 
نظارتی دولت بر زنجیره تولید فولاد بسیار 
کم است، اما اگر دولت مواد اولیه مورد نیاز 
را در اختیار تولیدکنندگان اصلی مقاطع 
فولادی قرار دهد، با این سیاست به راحتی 
بازار داخل تنظیم می شود و دیگر نیازی 
به قیمت های دستوری نداریم. مدیرعامل 
مجتمع فولاد کویر تاکید می کند: قیمت 
های دستوری به دنبال خود فساد، رانت و ... 
به همراه خواهد داشت و فولادسازان با این 

سیاست به شدت مخالف هستند.

انتظار فولاد سازان
 از وزیر جدید صمت

او به انتظار فولاد سازان از وزیر جدید صمت 
اشاره می کند و می گوید: خوشبختانه 
نگاه  موضوعات  به  نسبت  جدید  وزیر 
ریشه ای دارد و به دنبال برگزاری جلسات 
کارشناسی است و تصور می کنم وزیر 
جدید صمت با نیروی جوان، توان و تجربه 
ای که دارد به زودی اتفاقات خوبی را در 
حوزه تامین مواد اولیه فولادی ها رقم بزند. 
خوروش البته به ضرورت افزایش کیفیت 
رقابتی  بازارهای  در  ماندن  برای  فولاد 
تاکید می کند و می گوید: امروز انجمن 
نورد موقعیت خود را در بازار تثبیت کرده 
و به نوعی انجمن نوردکاران فولادی ایران 
و همچنین انجمن فولاد ایران به دنبال 
ارتقا کیفیت تولید است که این بستگی به 
زنجیره قبل آن دارد. او توضیح می دهد: 
به طور قطع شمش به عنوان مواد اولیه 
تولید فولاد باید کیفیت مناسب و خوبی 
داشته باشد و امیدواریم با ورود سازمان 
ملی استاندارد، شمش های تولیدی در 
رده استاندارد ملی قرار گیرند که این می 
تواند تولید فولاد کشور را از نظر کیفی ارتقا 
دهد تا در نهایت بتوانیم در بازارهای جهانی 

رقابت کنیم.
مدیرعامل مجتمع فولاد کویر با اشاره به 
اینکه در حال حاضر شرکت فولاد کویر، و 
ذوب آهن اصفهان و خراسان رعایت تولید 
باکیفیت را می کنند، در حالیکه به واسطه 
محصول  کیفیت،  با  اولیه  مواد  نداشتن 
فولادی بی کیفیت تولید خواهد شد که 
متاسفانه ورود این محصولات فولادی بی 
کیفیت به بازارهای جهانی، علاوه بر ایجاد 
مشکل برای صنعت فولاد، به آبروی برندها 
گفته  به  کند.  می  وارد  خدشه  فولادی 
خوروش، یکی از مزایای فولاد کویر، ایجاد 
فضا برای تولیدات فولادی با کیفیت بالاتر و 

با ارزش افزوده بیشتر است.
این عضو اتاق بازرگانی اصفهان در ادامه به 
سیزدهمین نمایشگاه بین المللی متالورژی، 
فولاد، ریخته گری، ماشین آلات و صنایع 
وابسته اصفهان اشاره می کند و می گوید: 
با توجه به سرمایه گذاری اتاق بازرگانی و 
شهرداری اصفهان، امروز فضای خوب، بزرگ 
و استانداردی برای برپایی این نمایشگاه مهیا 
شده است. او تاکید می کند: به طور قطع 
این دوره باکیفیت ترین و بهترین نمایشگاه 
های فولاد طی سالیان گذشته است و در 
این خصوص اقدامات زیادی صورت گرفته 
و سعی شده افرادی وارد این نمایشگاه شوند 
که برای صنعت فولاد مفید باشند و زمینه 
های ارتباطی در بخش های مختلف فولاد 

در این نمایشگاه مهیا شده است.

عوارض قیمت گذاری

عدم صرفه اقتصادی برای سرمایه گذاری تولید زغالسنگهشدار مجلس به وزیران صنعت و نیرو 
 گزارش

 گزارش

ضرورت رفع 
مشکلات گمرکی

 نوسان:صنعت فولاد کشور طی تابستان امسال به دلیل قطعی 
برق به طور متوسط روزانه ۱۵۰ میلیارد تومان دچار خسارت شده 
اســت که اگر این عدد را برای بازه زمانی حدود 9۰ روزه در نظر 
بگیریم، میزان خسارت چیزی بین ۵ تا ۶ میلیارد دلار است. این را 
مدیر فروش و توسعه کسب و کار شرکت "دانیلی پرشیا" می گوید 
و تاکید دارد: فولادسازان و صنایع وابسته در سالهای گذشته و 
حتی پیش از شیوع بیماری کرونا روندی سخت داشتند و این روند 

با برق رفتگی های اخیر کشور شدیدتر نیز شد.
نصیر الدین ضوئی با اعتقاد بر اینکه راهکارهای زیاد و متفاوتی برای جبران 
خسارت شرکت های فولادی وجود دارد به "نوسان" می گوید: باید میزان 
خســارت هر یک از واحدهای فولادی از قطعی برق به صــورت جداگانه 

محاسبه شود. 
رقمی که معادل آن می توان به عنوان بخشودگی و تخفیف مالیاتی لحاظ 
شــود و یا اینکه برای مصرف برق مــاه های آینده فولادی هــا معادل این 
خسارت، به آنها برق رایگان داده شــود تا به نوعی برای جبران این ضرر و 

زیان از سیستم های تهاتری استفاده شود. 
او البته تاکید می کند که ضرر  و زیان قطعی برق به یک واحد فولادی تنها 
منجر به افت تولید نمی شــود و زمانیکه یک خط تولیــد فولاد با ظرفیت 
کامل به دلیل قطعی برق متوقف می شود، هزینه راه اندازی مجدد آن خط 
فولادی بالاتر است و اگر محصولات صادرمحور باشند، اگر در آن بازه زمانی 
قیمت های صادراتی در بازارهای بین المللی بالا باشد و تولید کننده فولاد 
به دلیل قطعی برق نتواند محصولات خود را صادر کند، حاشــیه سود قابل 
توجهی را از دســت خواهد داد و بعد از راه اندازی مجدد آن واحد تولیدی، 
قیمت ها ممکن اســت افت کرده باشــد و تولیدکننده فرصت سود آوری 

خوبی را در بازار صادراتی از دست می دهد.

قیمت گذاری دستوری 
در هیچ بازاری جواب نمی دهد

او همچنین معضل بزرگ دیگر فولادسازان و سایر صنایع وابسته را قیمت 
گذاری دســتوری می داند و می گوید: قیمت گذاری دســتوری موضوع 
جدیدی نیست و طی یک دهه گذشته چندین بار قیمت گذاری دستوری 
بر روی محصولات فولادی پیاده شده که تمام این تجارب شکست خورده 
بوده است. از سوی دیگر حتی بسیاری از اقتصاددانان کشور نیز بارها به این 
موضوع را مورد انتقاد قرار داده اند و جای سوال است که چرا وزارت صنعت 
و نهادهای نظارتی هنوز به این موضوع اشراف ندارد و باید توجه داشت که 
در هیچ بازاری قیمت گذاری دســتوری نتیجه ای نخواهد داشت و نتیجه 
ای که حاصل می شود منجر به رانت و فســاد و بعد از مدتی افزایش شدید  

قیمت ها می شود.
مدیر فروش و توسعه کسب و کار شــرکت "دانیلی پرشیا" تاکید می کند: 
در بحث قیمت گذاری دســتوری فولاد آنچه مهم است قیمت گذاری باید 
به صورت عرضه و تقاضا در بورس کالا مشــخص شــود و این گونه شاهد 
شــفافیت قیمت ها خواهیم بود و اگر بخواهیم به صورت دستوری بر روی 
قیمت گذاری مداخله کنیم بسیاری از واحدهای تولیدی دیگر علاقه مند 
به عرضه محصولات خود در بورس نخواهند بود و یا عرضه محصولات خود 
را در بورس کاهش مــی دهند و در بازار آزاد از طریق دلالان و واســطه ها 
محصولات خود را می فروشــند که این فضا موجب ایجاد رانت خواهد شد 

که سود آن به جیب واسطه ها می رود. 
او با اعتقاد بر اینکه قیمت گذاری دســتوری در چند بعد موجب خسارت 
به ذینفعان می شود، می گوید: از یک ســو مصرف کننده متضرر می شود 
و از سوی دیگر سهامداران شــرکت های فولادی با این مدل قیمت گذاری 
دستوری، سودآوری ســهام را از دســت می دهند و در نهایت این سود به 
جیب دلالان در بازار مــی رود که عملا این مغایر قانون تجارت اســت.  به 
گفته ضوئی، با توجه به اینکه دولت ســیزدهم در حوزه اقتصادی و صنعت 
با شعار مبارزه با فســاد ورود کرده اســت، باید جلوی قیمت گذاری های 

دستوری را بگیرد و از این سیاست دوری کند.

پیش زمینه 
افزایش قیمت

او با تاکید بر اینکه اگر بخواهیم در بازار کنترلی بر قیمت ها داشته باشیم راه 
آن قیمت گذاری دستوری نیست، می گوید: این تجربه همواره در بازار ارز 
دیده شده که با وجود نرخ ارز 4200 تومانی امروز در بازار ارز، دلار 2۸ هزار 
تومان است و اگر این سیاســت را در بازار فولاد پیاده کنیم، بدون شک فنر 
قیمت ها در در این بازار رها می شــود و موجب فاجعه ای در صنعت فولاد 

خواهد شد و قطعا قیمت تمام شده را افزایش می دهد. 
این کارشناس فولادی می گوید: با توجه به حضور واسطه ها و سفته بازی 
در بازار فولاد در کشور بهتر است تا واســطه ها را با عرضه کالا در بورس به 
حداقل رســانده و حذف کنیم و منافع تولیدکننده و مصــرف کننده را به 
عرضه و تقاضای واقعی گره بزنیم در این شــرایط به طور اتوماتیک قیمت 
محصولات فولادی باید با قیمت های جهانی کامودیتی ها و نرخ واقعی ارز 

تعریف شود. 
به اعتقاد ضوئی، تا زمانی که نرخ دلار، تورم و ... در کشــور حل نشود، بازار 
شرایط واقعی خود را پیدا نخواهد کرد و با هیچ راهکاری نمی توانیم جلوی 
کاهش قیمت را بگیریم و هــر مدل کاهش قیمت دســتوری و مصنوعی 
قیمت ها پیش زمینه یک سونامی افزایش قیمت در ماه های آینده خواهد 
بود و بــا وضعیت فعلی اقتصاد اگــر همچنان بر قیمت گذاری دســتوری 

پافشاری کتنیم، فاجعه بدی در صنعت فولاد اتفاق خواهد افتاد.

بیم و امید
 صنایع فولادین

قیمت گذاری دولتی و برق رفتگی چه بر سرصنایع فولادی می آورد؟؛

capital

تداوم سیاست غلط نرخ گذاری دستوری زیان سختی بر پیکره صنعت فولاد وارد خواهد کرد

اگرچه کمبود برق امسال قابل پیش بینی بود، اما تیر خلاص کمبود انرژی در کشور، بیشتر همه صنایع 
به چشم سیمانی ها و فولادی ها رفت. برآوردها حکایت از خسارت ۶ میلیارد دلاری صنایع فولادی 
در سال به دلیل قطعی برق است. مدیرعامل مجتمع فولاد کویر در این باره به "نوسان" می گوید: 
متاسفانه طی ۶ ماه گذشته فشار زیادی بر روی شرکت های فولادی و تولیدکنندگان مقاطع طویل وارد شد، در ابتدای 
سال با مشکلات آب مواجه بودیم و بعد با مشکل برق و در آینده ای نزدیک نیز با سرمای هوا ممکن است با مشکل 

محدودیت گاز مواجه شویم.

هفته نامه نوسان

گرو ه   بازارها

انتظارات فولادسازان از دولت جدید در گفت وگو با "احمد خوروش" بررسی شد؛

 نوســان: با تشکیل نشســت مجمع 
فوق العاده شــرکت فولاد تاراز افزایش 
ســرمایه این شــرکت به میزان 219 
درصد مورد تصویب ســهامداران قرار 

گرفت.
به گزارش نوســان و به نقــل از روابط 
عمومی فولاد تــاراز، نشســت مجمع 
فوق العــاده  ایــن شــرکت بــا حضور 
94.۸ درصدی ســهامداران برگزار شد 
و ســهامداران با افزایش ســرمایه این 
شــرکت از 23۵0 میلیارد ریال کنونی 

به ۷۵00 میلیارد ریال موافقت کردند. 
افزایش ســرمایه فولاد تــاراز به منظور 
اجرای طرح توســعه این شرکت برای 

تبدیل کلاف های گرم فولادی به کلاف 
خام با پیــاده ســازی پروژه های خط 
اسیدی شــویی و خطوط نورد سرد تک 
قفسه ای تعریف شده است و درصورت 
تحقق کامل تــا 4۵0 هــزار تن کلاف 
خام در سال تأمین خواهد شد و بخش 
عمــده ای از این کلاف ها بــرای تغذیه 
خط گالوانیزه موجود فــولاد تاراز مورد 

استفاده قرار خواهد گرفت .
طرح توســعه مذکور شــامل خطوط 
اسیدشویی، نورد تک قفسه ای12۵0  و 
نورد تک قفسه ای  14۵0 است و پیش 
بینی  می شــود فاز نخســت آن در سه 

ماهه اول 1401به بهره برداری برسد  . 

ســرمایه مورد نیاز در ایــن طرح ۶1۵ 
میلیارد تومان محاســبه شده که 100 
میلیارد تومان آن سال  پیش مصوب شد. 
پروژه توسعه شــرکت در حال حاضر در 
مرحله تکمیل فونداسیون نوردها و نیز 
باز ســازی و تکمیل تجهیزات خطوط 

نورد خریداری شده میباشد .
همچنین این افزایش ســرمایه در قالب 
تأســیس و ســرمایه گذاری در شرکت 
نورد فولاد زرین شهرکرد صورت خواهد 
گرفت که 99.۷ درصد از ســهام آن به 

فولاد تاراز تعلق دارد.
فولاد تاراز یکــی از پنــج تولیدکننده 
عمده ورق های گالوانیزه در ایران است 

و طرح توسعه آن در راستای اهداف کلی 
صنعتی کشور و توسعه منطقه  صورت 
می گیرد. با تحقق کامل طرح توسعه ای 
فولاد تاراز، ۶0 درصــد از ورق های خام 
تولیدی به مصرف تولید واحد گالوانیزه 
در خود شــرکت خواهد  رسید و مابقی 
تا زمان پیاده سازی توسعه مرحله دوم 
تکمیلی زنجیره تولید محصول ســرد 
برای تامین نیاز کلاف خام شرکت های 
تولید کننده کلاف قلع اندود و گالوانیزه 

در منطقه خواهد رسید. 
پیش بینی می شــود این طرح توســعه 
تا 1403 بصــورت 100 درصد به بهره 

برداری برسد.

پس از تشکیل مجمع فوق العاده اعلام شد؛

تصویب افزایش سرمایه شرکت فولاد تاراز 
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منصور یــزدی زاده بــا تاکید بــر اینکه 
ذوب آهن از یارانــه انرژی بهره کمتری می 
برد، می گوید: هزینه حامــل های انرژی 
بــرای ذوب آهن ۵0 درصــد قیمت تمام 
شده است، در حالیکه برای دیگر واحدهای 
فولادی ۸ تا 10 درصد اســت و باید توجه 
داشت که تفاوت نرخ انرژی بر روی قیمت 
تمام شده محصولات ذوب آهن تاثیرگذار 
اســت. او ادامه می دهد: ذوب آهن در گذر 
زمان بیشــتر تجهیزات و تکنولوژی های 
خود را به روز کرده است و در شرایطی که 
از یارانه انرژی بهره مند نیست برای ماندن 
در مقیاس جهانی، چــاره ای به جز تولید 
محصول با ارزش افزوده بالا ندارد، به همین 
دلیل به ســمت تولید ریل پیش رفت، از 
ســوی دیگر باید هزینه های تولید خود را 
مدیریت کند تا در داخل رقابت پذیر باشد.  
او با اعتقاد بر اینکه اگرچه صنعت فولاد زیاد 
سودآور نیست، اما برای دولت ها صنعتی 
استراتژیک است، تصریح کرد: با نگاهی واقع 
بینانه می توانیم با تکیه بر توان کارشناسان، 
دانــش، تجربه ذوب آهــن اصفهان، مدل 
تولید محصولات مورد نیاز کشــور و حتی 
محصولات صادراتی را به این شــرکت را 
پیشنهاد دهیم، چراکه ذوب آهن توان تولید 
دارد و امروز در سبد محصولات ذوب آهن 
به ترتیب محصولاتی همچــون ریل، انواع 
کلاف، تیرآهن، شمش های کیفی و در آخر 

میلگرد دارای ارزش افزوده بالا هستند.

تمرکز بر تولید ریل
یزدی زاده در ادامه در خصوص پروژه تامین 
و تولید ریل، می گوید: پیشنهاد تولید ریل 
در ذوب آهن در سال ۷۵ مطرح شد و قرار 
بود این کار در کارگاه نورد ۶۵0 انجام شود، 
اگرچه ذوب آهن در ســال ۷2 نخستین 
تجربه تولید ریل را داشت، اما در آن زمان 
تجهیزات تخصصی تولید این محصول را 
در اختیار نداشت. او اضافه  می کند: در آن 
زمان البته طرح های دیگری به غیر از ریل 
در اولویت ذوب آهن قرار گرفت و استارت 
طرح توازن در شرکت زده شد و فولاد سبا 
در ذوب آهن اجرا شــد، اگرچــه بعدا این 
مجموعه به فولاد مبارکه واگذار شــد و به 

نوعی پروژه تولید ریل به حاشیه رفت.

به گفتــه مدیرعامل شــرکت ذوب آهن 
اصفهــان، در آن زمان با توجه بــه واردات 
راحت ریل به کشور، این محصول در داخل 
زیاد طرفدار نداشــت و این وضعیت تا سال 
۸4 ادامه یافت و تفاهم نامه ای مابین ذوب 
آهن اصفهــان و وزارت راه برای تولید ریل 
U33 و در مرحله دوم توسعه زیرسقفی و 
در مرحله سوم راه اندازی کارگاه تخصصی 
تولید ریل منعقد شــد و در نهایت با تلاش 
های صورت گرفته در سال 92 با همراهی 
هیات مدیره پروژه ریل کلیــد خورد و این 
محصول استراتژیک اکنون در کارگاه نورد 

۶۵0 تولید می شود.
او درباره ظرفیت تولیــد ریل در ذوب آهن، 
می گوید: اگر ذوب آهن تنهــا بخواهد در 
کارگاه نورد ۶۵0 ریل تولید کند، به خصوص 
بعد از نصب اره و دریل، ظرفیت تولید ریل تا 
400 هزار تن را خواهد داشت، اما به دلیل 
اینکه کارگاه نورد ۶۵0 کارگاهی استراتژیک 
اســت، در آن انواع نورد، تیرآهــن، آرک و 
... تولید می شــود و به نوعی سبد مورد نیاز 
محصولات در این کارگاه تولید می شــود. 
به گفته یزدی زاده، در حــال حاضر ذوب 
آهن سالانه توان تولید نیاز ریل کشور را به 
طور کامل دارد و در بهترین شــرایط ذوب 
آهن توان تولید ســالانه 120 هزار تن انواع 
ریل را دارد و همچنیــن توان صادراتی این 
محصول وجود دارد، از ســوی دیگر با ورود 
تجهیزات ریل توانسته ایم، انواع محصولات 
اســتراتژیک همچون تیرآهن های H و یا 
آرک را در کارگاه تولیــد ریل، تولید کنیم. 
او تاکید می کنــد: تولید ریــل دروازه ای 
برای ذوب آهن جهــت تولید محصولات 
استراتژیک با محصولات ارزش افزوده بالا 
است و نگاه ما تنها بازار داخل نیست و نگاه 
صادراتی هــم داریم. به گفتــه مدیرعامل 
شــرکت ذوب آهن اصفهان، در افق 1404 
کشــور باید به 2۵ هــزار کیلومتر ریل می 
رسیدیم که امروز تنها 13 هزار کیلومتر ریل 
گذاری شده است، البته به گفته اسلامی- 
وزیر وقت راه و شهرســازی تا به امروز سال 
گذشته رکورد ریل گذاری با ۷00 کیلومتر 
ریل های تولیدی ذوب آهن شکســته شد 
و به نوعی معتقــدم ذوب آهن با تولید ریل 

توانایی های دیگر خود را اثبات کرد. 

عدم تعادل در زنجیره فولاد
او همچنین درباره قیمت گذاری دستوری 
و ایــرادات آن برای ذوب آهــن، می گوید: 
پیش از قیمت گذاری دســتوری باید دید 
تولیدکنندگان از کجا رانت می گیرند و باید 
دید کجا ســنگ آهن رایگان می برد، باید 
زنجیره فولاد را مورد بررسی قرار دهیم، امروز 
یک عدم تعادلی در زنجیره فولاد ایجاد شده، 
در حالیکه باید در زنجیره فولاد تعادل ایجاد 
کنیم. او می گوید: امروز ذوب آهن انرژی را 
به صورت آزاد دریافــت می کند و برخلاف 
آنچه گفته می شود هزینه بالایی برای نیروی 
انســانی پرداخت می کند، از سوی دیگر در 

تامین سنگ آهن دچار مشکل است.
به گفته یــزدی زاده، ذوب ۸ درصد تولید 
فولاد کشور را برعهده دارد و امروز خواهان 
حداقل ۶ میلیون تن ســنگ آهن است و 
با توجه بــه اینکه یارانه انــرژی نمی گیرد 
همواره در تامین سنگ آهن از غافله عقب 
می ماند و دچار مشــکل می شود. او تاکید 
می کند: برای ذوب آهن تامین آب و سنگ 
آهن مهم اســت، ما از نظر تامین ســنگ 
آهن در کشور مشکل نداریم و اگر سرمایه 
گذاری در عمق نکنیم، تا 11 سال آینده با 

کمبود سنگ آهن مواجه می شویم.
یزدی زاده با بیان اینکه ذوب آهن اصفهان 
تنها شرکتی است که سنگ آهن دانه بندی 
مصرف مــی کند، می گویــد: ذوب آهن به 
میزان ۶ میلیون تن مواد آهن دار نیاز دارد که 
از این میزان به حدود یک میلیون تن گندله 
و کنسانتره و ۵ میلیون تن سنگ آهن با عیار 
بالای ۶0 نیاز دارد، با این وجود امروز سنگ 
آهن با اف ای ۶0 و ۶3 به کنســانتره تبدیل 
و یا صادرات ســنگ آهن دانه بندی داریم، 
درحالیکه ذوب آهن نیاز به این سنگ آهن 
دارد. او می گوید: سال گذشته ذوب آهن به 
واسطه دستور سرپرست وزارت صمت، کوره 
بلند شماره یک را راه اندازی کرد و قرار شد 
سنگ آهن مورد نیاز آن تامین شود، اما این 
کار نشد در حالیکه ذوب آهن مطابق وعده 
این کار را انجام داد؛ البته امســال با وجود 
مشکلات آب و برق به واسطه راه اندازی کوره 
شماره یک، رشد تولید چدن داشته ایم، اما 
اکنون سه کوره ذوب آهن به شدت نیازمند 

سنگ آهن است.

دولت به فکر 
تامین سنگ آهن باشد

به گفتــه مدیرعامل شــرکت ذوب آهن 
اصفهان، اگر قرار است دولت فکری به حال 
سنگ آهن ذوب آهن نکند، این شرکت به 
ســمت واردات خواهد رفت در این شرایط 
قیمت گذاری دســتوری برای محصولات 
این شــرکت معنا ندارد و صادرات برای ما 
به صرفه خواهد بود، از سوی دیگر وقتی به 
ذوب آهن سنگ آهن نمی دهند تنها می 
توانیم تولید محصولات کیفی داشته باشیم 
و محصولاتی همچون میلگرد را دیگر نباید 
تولید کنیم. او می گوید: ذوب آهن نیازمند 
حمایت منطقــی اســت و در حال حاضر 
مشــکل تامین مواد اولیه برای ســه کوره 
بلند با گنجایش ۵ هزار مترمکعب داریم و 
اگر مواد اولیه کیفی مورد نیاز ذوب آهن به 
طور کامل تامین شود، تولید سالانه این سه 
کوره باید بالای ۶00 هزار تن باشد، اما امروز 

این امکان وجود ندارد.
به اعتقاد یزدی زاده، اگر مواد اولیه مورد نیاز 
ذوب آهن تامین نشــود، ناچاریم به جای 
سنگ آهن، گندله را جایگزین کنیم، اگرچه 
هزینه های تولید ما افزایش می یابد اما چاره 
ای جز این نخواهیم داشت، چرا که اکنون 
در مسیر تولید محصولات با ارزش افزوده 
و سودآوری هســتیم، البته امسال در کنار 
مشکل تامین مواد اولیه با توجه به سرمایه 
گذاری در حــوزه آب و با وجود مشــکل 
تامین برق و خروج نیروگاه هایمان از مدار 
10 درصد رشد تولید داشته ایم. او تصریح 
می کند: در حــال حاضر نقش حامل های 
انــرژی در ذوب آهن ۵0 درصد اســت که 
این موضوع موجب افزایش ریسک تولید 

شرکت می شود.

طرح های توسعه ذوب آهن
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان همچنین به 
طرح های توسعه ذوب آهن اشاره می کند 
و می گوید: ذوب آهن به دلیــل بالا بودن 
قیمت تمام شده محصولاتش، تمرکز خود 
را بر تولید محصولات بــا ارزش افزوده بالا 
همچون ریل، تولید ورق برای ســازه های 
فولادی جهت ســاخت یک میلیون واحد 
مسکونی دولت، انواع تیرآهن های H و ... 
گذاشته اســت، همچنین در حوزه آب در 
پروژه انتقال آب از خلیج فارس به اصفهان 
ســرمایه گذاری کرده و در قالــب قرارداد 
BOT در پروژه خرید و تصفیه پســاب با 
شرکت آبفای استان مشــارکت و سرمایه 

گذاری کرده است.

گزارش

  گزارش

 نوســان:حمایت همه جانبــه از 
طرح های توسعه شرکت ها ضروری 
اســت و موجب بقا و دوام می شود. 
بابیان  هرمزگان  فولاد  مدیرعامل 
این مطلب گفت: حیات شرکت ها 
و سازمان ها به توسعه آنها بستگی 
دارد و این شرکت با وجود نیرو های 
متخصص و تحول گرا و حمایت های 
دولت مردمی به این مهم دســت 

خواهد یافت.
عطاالله معروفخانی با اشــاره به  طرح های 
توسعه ای در دســت اقدام فولاد هرمزگان 
اعم از پــروژه افزایش ظرفیت زیر ســقف 
فولادســازی از ۵/ 1بــه 2میلیــون تن و  
پروژه زیرســاخت های موردنیــاز افزایش 
ظرفیت تا ســقف دو میلیون تن افزود: با 
اجرایی شــدن این طرح ها فولاد هرمزگان 
به یکــی از بزرگ تریــن تولیدکنندگان 
فولادی در جنوب کشــور تبدیل خواهد 
شــد. معروفخانی حضور نیروهای جوان، 
متعهد، مسوولیت پذیر و تحول گرا در فولاد 
هرمزگان را یک اصل مهم دانســت و ابراز 
امیدواری کرد باوجود چنین سرمایه هایی 
به طور حتــم به این مهم دســت خواهیم 
یافت. وی گفت: همان گونه کــه در حوزه 
نظامی و موشکی شعار ما می توانیم محقق 
و موجب عقب نشــینی دشمن شده است، 
در حوزه صنعت نیز می توانیم به این رشد و 
بالندگی برسیم و شعار ما می توانیم را تحقق 
ببخشیم.  مدیرعامل فولاد هرمزگان تاکید 
کرد: در فولاد هرمــزگان به عنوان عضوی 
از خانواده بزرگ صنعت ایــران، با همدلی 
و همراهی یکدیگر مــا می توانیم را تحقق 
می بخشیم. وی  با تاکید بر اعتماد نیروهای 
متخصص بومی  گفت: همان گونه که در آغاز 
کار و پیش  از این عنوان شد تحول و توسعه از 
اهداف اصلی ما در فولاد هرمزگان است که 
در دولت مردمی به جد پیگیر آن خواهیم 
بود.  وی ابراز امیدواری کرد: با برطرف شدن 
مشکلات قطعی برق و با برنامه ریزی مدون، 
این شرکت شــاهد ثبت رکوردهای جدید 
تولید بوده و بتواند میزان تولید ازدست رفته 
را  جبران کند. وی افزود:   تلاش ما این است 
با انجام طرح های توسعه و به ثمر نشستن 
این طرح ها و به طورقطع سوددهی بیشتر 
بتوانیم اقدامات بیشتری را در جهت تکریم و 
رضایتمندی کارکنان تلاشگر و متعهد فولاد 

هرمزگان انجام دهیم.
معروفخانی به تاســیس شــرکت میرکو 
و خدمــات هلدینــگ فــولاد مبارکه در 
کشــور اشــاره و تصریح کرد: یکی دیگر از 
زیرمجموعه های فولاد مبارکه در اســتان 
هرمزگان خدمات خود را به صنعت کشور 
ارائه می کند. ایــن می تواند اتفاقی مبارک  
برای دیگر شــرکت های مستقر در منطقه 
ویژه اقتصادی خلیج فارس و منشــأ خیر و 
برکت در استان هرمزگان  باشد. مدیرعامل 
فولاد هرمزگان ضمن تاکید بر مزیت های 
ایجاد این نوع شــرکت های پایین دستی 
و ارائه کننده خدمــات در حوزه صنعت در 
استان هرمزگان خاطرنشان کرد: برای انجام 
تعمیرات برخی تجهیزات، بالاجبار باید این 
تجهیزات  به دیگر استان ها ارسال شوند که 
این خود مشمول هزینه و زمان خواهد شد، 
اما با حضور شــرکت هایی مانند  میرکو در 
استان هرمزگان،  بومی سازی قطعات و خرید 
داخل پررنگ تر شده و کاهش  هزینه و زمان 
قابل توجه خواهد بود. وی با بیان اینکه فولاد 
هرمزگان از بومی سازی و تولید داخل همواره 
حمایت خواهــد کرد افــزود: به طور حتم 
شرکت هایی مانند میرکو می توانند در بخش 
توســعه فولاد هرمزگان تاثیرگذار باشند و 
به همین دلیل ما از توســعه این شرکت ها 

حمایت می کنیم.

industry

سرپرست خدمات فنی و تولید مدیریت مهندســی نورد کارخانه ذوب آهن اصفهان 
گفت: با همت و تلاش شبانه روزی کارکنان نورد 300 وخدمات فنی تولید، ملیگرد 
30 آلیاژی با گرید cr 2 ۷0 بــرای اولین بار در مادر صنعت فولاد ایران تولید شــد.

علیرضا مهرابی افزود: بیشترین زمینه مصرف این محصول جدید فولادی گلوله های 
اسباب سیمان یا رول فورچ شده است که با درخواست بخش خصوصی و در تناژ بالا 

تولید می شود.

تولید محصول جدید در کارخانه ذوب آهن اصفهان
رئیس هیات عامل ایمیدرو اعلام کرد: طی سال های اخیر، حدود ۷ میلیارد دلار ارزش 
برجای جدید به ذخایر کشور افزوده شــد. »وجیه الله جعفری« گفت: این سازمان طی 
سال های گذشته، اقدامات توسعه ای گسترده ای در حوزه اکتشاف انجام داد که منجر به 
اکتشاف پهنه های جدید شد. به گفته وی، ذخیره موجود ارزش برجای 10 ماده معدنی 
شامل طلا، ســنگ آهن، آنتیموان، باریت، زغال سنگ، بوکســیت، سرب و روی، مس 

محتوا، شورابه و عناصر نادر خاکی، حدود 39 میلیارد دلار است.

افزایش 7 میلیارد دلاری ذخایر معدنی ایران

ضرورت توسعه همه جانبه 
طرح های فولاد هرمزگان ریل ناجی ذوب آهن شد

 نوسان:به رغم محدودیت های مصرف آب و برق در ۵ ماه نخست سال 
نسبت به مدت مشابه در سال گذشته با رشد تولید روبه رو شدیم. معاون 
بهره برداری ذوب آهن اصفهان درخصوص مدیریت چالش های موجود 
در راستای کمبود برق و مشکلات زیرساخت ها افزود: ذوب آهن اصفهان 
به دلیل نوع فرآیند تولید فولادی که دارد و داشتن نیروگاه اختصاصی و 
تولید برق مورد نیاز خود به اندازه دیگر صنایع فولاد از کمبود برق آسیب 
ندیدیم، اما در تامین آب ذوب آهن اصفهان ســال سختی را پشت سر 
گذاشتیم و ناچار شدیم به خاطر کمبود آب، نیروگاه برق مان را متوقف 
کنیم. با این حال در مجموع نســبت به فولادی هایی که از روش قوس 

الکتریکی استفاده می کنند مشکلات کمتری داشتیم.
مهرداد تولائیان افزود: ذوب آهن اصفهان 4 نیروگاه تامین برق به ظرفیت تولید 
220 مگاوات برق دارد. مصرف ما حــدود 190 تا 200 مگاوات اســت و به این 
 صورت نیازی به شــبکه سراســری برق نداریم و منتهی به دلیل کمبود آب در 
ماه های ابتدایی سال مجبور به توقف نیروگاه های مان شدیم و از شبکه سراسری 
برق گرفتیم. تولائیان در ادامه تصریح کرد: البتــه رایزنی های خوبی با آب و برق 
منطقه ای اســتان اصفهان انجام دادیم و با به کارگیری روش های صرفه جویی و 
متوقف کردن کارگاه های جانبی توانستیم از 190 مگاوات برق مصرفی کارخانه 
1۶0 مگاوات برق را از نیروگاه داخلی تامین کنیم و تنها 30 تا 40 مگاوات از شبکه 
می گیریم که آن هم ناشی از کمبود آبی است که متحمل می شویم. درمجموع ما 
مشکلات کمتری در مقایسه با شرکت های فولادی که برای تامین برق از روش 

قوسی استفاده می کنند، داریم.

نگاه بلندمدت به تامین آب
معاون بهره برداری ذوب آهن اصفهان درخصوص مدیریت مصرف آب شرکت نیز 
اظهار کرد: ذوب آهن اصفهان در برنامه های بلند مدت خود برای تامین آب کارخانه، 
انتقال پساب شهرها و تصفیه آن را با هدف صرفه جویی در مصرف آب درنظرگرفته 
است، چنانچه پساب تمام شهرســتان های اطراف را خریدیم. پساب شهرستان 
زرین شــهر را قبلا خریداری و به کارخانه منتقل کردیــم، هم اکنون نیز قرارداد 
پساب فولادشهر و ناحیه ایمان شهر و فلاورجان شهر را منعقد کردیم و اقدامات 
لازم برای لوله کشی آن با سرعت در حال انجام است و به زودی به داخل کارخانه 
منتقل می کنیم.  تولائیان ادامه داد: هم زمان با شــرکت مپنا قرارداد دوجانبه ای 
برای احداث یک تصفیه خانه فاضلاب شهری منعقد کردیم تا مقداری از آب مورد 
نیازمان را از ناحیه تصفیه پساب شهرها تامین کنیم این پروژه های برنامه ریزی  
شده در سال 1401 به نتیجه می رسد و در حال حاضر سال 1400 را با برنامه فعلی 
طی می کنیم. وی تصریح کرد: در کوتاه مدت در مقایسه 20 سال گذشته با وجود 
افزایش تولید و افزایش تجهیزات کارخانه، مصرف آب مان را به ۵0درصد کاهش 
دادیم و در مواقع بحرانی مثل هم اکنون بازچرخانی های ویژه  انجام می دهیم که 
اگر چه در بلندمدت برای تجهیزات خوب نیست، اما مجبوریم خروجی یک سیکل 
تولید را به سیکل تولید دیگر بریزیم، در صورتی که محدودیت فنی دارد و به صورت 
نامحدود نمی توان انجام داد. بخش دیگری از تامین آب به وسیله تانکر و نه خطوط 
لوله انجام می شود. مجموع این اقدامات موجب کاهش 20 تا 30درصدی مصرف 
آب و مدیریت این بحران شد. این کاری بوده که در ۵ تا ۶ ماه گذشته انجام دادیم 
و توانستیم ســطح تولید را حفظ کنیم. وی افزود: این را هم اضافه کنم که جزو 
برنامه های بلندمدت کاهش مصرف آب به جز هزینه های هنگفتی که در بخش 
تصفیه پســاب فاضلاب انجام دادیم، از نظر فناوری نیز اقداماتی صورت گرفت؛ 
برنامه تعویض برج های خنک کننده که غالبا برج های خنک کننده »ترَ« هستند 

با برج های خنک کننده  هیبریدی که تقریبا 30درصد مصرف آب کمتری دارند.

کاهش تولیدنداشتیم
 تولائیان ادامه داد: ما نخســتین برج  هیبریدی را از کره جنوبی خریداری کرده و 
یک ماه و نیم پیش نصب کردیم که در یک بازه زمانی یک ســاله باید 30درصد 
مصرف آب را کاهش بدهد. در صورت موفقیت این طرح در یک برنامه 4 ساله سایر 
برج های خنک کننده را دیگر تعمیر نکرده و آنها را با خنک کننده های هیبریدی 

جایگزین می کنیم. 
معاون بهره برداری ذوب آهن اصفهان در پاسخ به این سوال که کاهش تولید در 
سال گذشته را جبران کردید نیز پاسخ داد: پارسال کاهش تولیدی نداشتیم و سال 
گذشته در روزهای آخر به برنامه با اختلاف تنها 4هزار تن به نسبت ۵/ 2میلیون تن 
تولید کارخانه، کاهش جزئی است البته آن هم کاهش تولید محسوب نمی شود، 
چراکه معمولا شرکت برنامه هایش را بلندپروازانه می نویسد تا تلاش بیشتری برای 
تحقق آن داشته باشیم. به همین دلیل ســال 1399 در مقایسه با 139۸ افزون 
بر 4هزار تن تولید بیشتر داشــتیم، اگرچه انتظار ما بیشتر از این بود. پیش بینی 
می شود امسال هم رشد خوبی در تولید داشته باشیم. تولائیان در ادامه تصریح 
کرد: پارسال معضل کمبود آب به شدت امسال وجود نداشت، بلکه کمبود مواد 
اولیه مطرح بود برنامه ما راه اندازی کوره یک در شهریور ماه بود که به دلیل کمبود 
مواد اولیه در بهمن ماه اتفاق افتاد. متاسفانه به  رغم قول های مساعدی که مسوولان 
وقت وزارت صنعت، معدن و تجارت برای تامین مواد اولیه داده بودند مواد به موقع 
تامین نشد و در حال حاضر تامین مواد اولیه بسیار لب مرزی است، البته رایزنی های 
بسیاری با بخش خصوصی و دولتی، برای تامین مواد اولیه مورد نیاز انجام شد و 
موفق شدیم تولیدمان را افزایش بدهیم. تولائیان با بیان اینکه معادن زغال سنگ 
کشور از فرصت افزایش قیمت زغال برای بهبود خطوط تولید کنسانتره و ارتقای 
کیفیت آن استفاده نکردند، گفت: انتظار ما این بود که در مقابل موافقت ذوب آهن 
با افزایش قیمت زغال سنگ، معادن در ارتقای کیفیت کنسانتره بیشتر کار کنند و 

راندمان کار را بالاتر ببرند. 

رشد 1۰درصدی تولید 
در ذوب آهن اصفهان

معاون بهره برداری ذوب آهن اصفهان مطرح کرد 

روایت "منصور یزدی زاده" از روند رو به رشد ذوب آهن اصفهان؛

ذوب آهن، تمرکز خود را بر تولید محصولات با ارزش افزوده بالا گذاشته است

اگرچه برخی فولادها روش تولید ذوب آهن به شیوه کوره بلند را قدیمی و آن را عامل سوددهی پایین 
این شرکت می دانند، اما به گفته مدیرعامل این شرکت، امروز بیش از 7۵ درصد تولید فولاد دنیا 
همانند ذوب آهن است. " منصور یزدی زاده" به تراز مالی  ذوب آهن هم اشاره می کند و می گوید:  اگرچه تا قبل 
از سال 97 بیش از ۲ هزار میلیارد تومان زیان انباشته داشتیم، اما با مجموعه اقدامات صورت گرفته امسال به ۱۰۰۰ 

میلیارد تومان سود انباشته رسیدیم و از این به بعد باید بر روی سهام ذوب آهن تمرکز کنیم.

هفته نامه نوسان
گروه صنعت
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رئیس اتاق بازرگانی تهران می گوید: اصلاح نظام پرداخت یارانه و در اولویت قرار دادن 
مهار تورم باید به عنوان اولویت های دولت در دستور کار قرار گیرد. مسعود خوانساری 
اظهار کرد: یکی از اصلی ترین مسائلی که جامعه و اقتصاد ایران در ماه های گذشته با آن 
درگیر بوده و هستند موضوع شیوع ویروس کروناست.  وی با بیان اینکه با سرعت گرفتن 
واکسیناسیون تعداد زیادی از شهرهای کشور از وضعیت قرمز خارج شده اند، بیان کرد: 
امیدواریم اقتصاد ایران نیز مانند بسیاری از دیگر کشورها از اثرات کرونا خلاص شود.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای اصفهان اعلام کرد: سد زاینده رود در ماکزیمم ارتفاع، 
یک میلیارد و 4۵0 میلیون متر مکعب ظرفیت دارد اما در حال حاضر کمتر از 10 
درصد معادل 224 میلیون مترمکعب آب در آن وجود دارد. حسن ساسانی با اشاره به 
سامانه دوم آبرسانی، گفت: این پروژه، یک ابر پروژه محسوب می شود؛ البته برای رفع 
بخشی از نیازهای آبی با کمک استاندار می توانیم تا نیمه نخست مهرماه فاز اضطرار را 

بهره برداری کنیم. 

سد زاینده رود کمتر از 10 درصد آب داردتورم خطرناک شده است
 گزارش

کارخانه هوشمند به ساختمان هوشــمند صنعتی گفته می شود 
که دســتگاه های موجود در آن با بهره گیری از اینترنت اشیا یک 
اکوسیســتم هوشــمند را برای بهبود کارآیی، پیوستگی میان 
عملیات های خود و برقراری امنیت تشکیل می دهند. هدف اصلی 
کارخانه هوشــمند، تولید هوشمند اســت. این هوشمندسازی 
می تواند ســبب مدیریت بهتر، صرفه جویــی در مصرف انرژی، 
امنیت بالاتر، انطباق پذیری، انعطاف پذیری، قابلیت خودتطبیقی، 
مدیریت خطرپذیری و تاب آوری شود. شــرکت آرمان نوآوران 
مانا)آرانوما( در ایران، یک شرکت دانش بنیان است که ارائه دهنده 
خدمات تخصصی فناوری اطلاعــات و ارتباطات، به  ویژه در حوزه 
اینترنت اشیای صنعتی )IIoT(  است. این شرکت با ارائه خدمات 
خود در زنجیره کارخانه های فولاد توانســته سیستم هوشمند را 
به صورت موفقیت آمیز در ایران راه اندازی کند تا مسیری تازه برای 

هوشمندسازی کارخانه ها در ایران بگشاید.
مدیر فنی شرکت آرمان نوآوران مانا )آرانوما( درباره فعالیت این شرکت عنوان کرد: 
شرکت آرانوما شرکت دانش بنیانی است که به شرکت ها و کارخانه ها کمک می کند 
در مسیر تحول دیجیتال قدم بگذارند. این شرکت که از سال 139۶ فعالیت خود را 
با تکیه بر تجربیات فنی و مهندسی، برای هوشمندسازی یک کارخانه فرآوری سنگ 
آهن در کرمان و پایش آن در تهران آغاز کرد، به مرور زمان با توســعه زیرســاخت 
نرم افزاری و سخت افزاری به سمت یک راهکار جامع هوشمندسازی خطوط صنعتی 
ادامه فعالیت داد. محمد مطیعیان در ادامه توضیح داد: هوشمندسازی یک فرآیند 
است که منابع انسانی و تجهیزات خط تولید را در برمی گیرد؛ در این فرآیند داشتن یک 
نگرش یکپارچه در تمامی سطوح سازمانی از مدیران ارشد، متخصصان، کارشناسان 
و تمامی افراد دخیل در زنجیره تولید، از ملزومات است، به نحوی که نقش بسزایی 
در اثربخشی تحول دیجیتال اجرا می کند. به لحاظ تخصصی دغدغه های متنوعی در 
حوزه تحول دیجیتال مطرح است، از جمله سخت افزار و زیرساخت، شبکه و امنیت، 
انتقال امن داده و ذخیره سازی داده حجیم و در نهایت ایجاد یک پلت فرم نرم افزاری 

یکپارچه تا بتواند این اطلاعات را تحلیل، پردازش و به نمایش درآورد.

 افزایش بهره وری 
با ورود به تحویل دیجیتال

وی در ادامه توضیح داد: یک فعالیت کلیدی شرکت ارائه محصولات موبایل اپلیکیشن 
و داشــبورد تحلیلی و انطباق آن با نیاز مدیران و متخصصان اســت. بر این اساس 
داده های مورد نیاز بر اساس مسوولیت هر رده به نمایش درمی آید، داده های کلان 
مانند تناژهای تولید، خوراک مصرفی، میزان آب مصرفی و مقایســه شاخص های 
تولید در قالب نمودارهای مختلف مقایسه ای به نمایش درآمده، تا در لحظه و بدون 
دخالت انسان از میزان تحقق برنامه ریزی تولید کارخانه مطلع شوند. البته اطلاعات 
جزئی تر برای اســتفاده متخصصان خط تولید به عنوان شــاخص های عملکردی 
سلامت تجهیز، ســرعت تولید و کیفیت محصول تولیدی به نمایش در می آید تا 
بتوانند میزان بهره وری و ریکاوری خط تولید و میزان انرژی مصرفی را پایش کنند. 
مطیعیان در ادامه خاطرنشان کرد: کاربر با مشاهده اطلاعات تحلیل شده در قالب 
شاخص های رنگ بندی شده به سرعت از شرایط کارخانه، خط تولید یا تجهیز مورد 
نظر آگاه می شود و اقدامات لازم را اجرایی می کند. مقادیر سنسورها در بازه های زمانی 
مختلف و در کنار داده های به دست آمده از منابع متنوع، همانند سنسورهای هوشمند 
تکمیلی، اطلاعات آزمایشگاه و دانش تجربی متخصصان، اطلاعات جدیدتری را به 
ارمغان می آورند که قابلیت اعلام وضعیت و هشــدار آنلایــن و بلادرنگ به صورت 
دلخواه در موبایل اپلیکیشن وجود دارد؛ به دلیل تنوع بالای اطلاعات تجمیع شده، این 
هشدارهای تخصصی و ترکیبی فراتر از هشدارهای اتاق کنترل کارخانه است. مدیر 
فنی شرکت آرمان نوآوران مانا در ادامه تاکید کرد: این اطلاعات به مدیران این فرصت 
را می دهد که تصمیم گیری سریع و بر پایه اطلاعات دقیق داشته باشند و از خرابی های 
احتمالی و توقفات پیش بینی نشده خط تولید، پیشگیری به عمل آورند، در حقیقت 
ترکیب اطلاعات دقیق، مناسب و در لحظه در دستان متخصصان امر یکی از مزایای 

تحول دیجیتال است که کارفرما در مراحل اولیه این مسیر به آن دست می یابد.

اثر هوشمندسازی 
بر بهره وری کارخانه ها

مطیعیان در پاسخ به این پرسش که این هوشمندســازی تا چه اندازه به بهره وری 
کارخانه ها کمک می کند، گفت: این سیستم می تواند از توقف های پیش بینی نشده 
خط تولید، پیشگیری کند و این عامل بدون شک می تواند میزان بهره وری را افزایش 
دهد. با تکیه بر تحلیل و نمایش هوشمند اطلاعات به کاهش توقفات خط تولید و 
کاهش هزینه ها کمک می شود که در نهایت این امور سبب افزایش بهره وری مجموعه 
خواهد شد؛ به صورت خلاصه با صرف هزینه کمتر، محصول بیشتر و باکیفیت تری 
تولید می شــود. وی در ادامه یادآور شد: در ایران همواره کارخانه ها به صورت سنتی 
مدیریت و اداره شده است و همگام با سرعت رشد صنعت در جهان نبوده است، صنایع 
ما برای بقا در صحنه بین المللی چاره ای جز به کار بستن فناوری های جدید و به روز 
ندارند، در غیر این صورت در مقابل تولید انبوه، سفارشی و باکیفیت و در عین حال 

مقرون به صرفه تر بازیگران بین المللی از چرخه رقابت حذف خواهند شد.
مطیعیان در ادامه تاکید کرد: سیستم های هوشمند به هیچ عنوان جایگزین انسان 
نخواهند شد، بلکه »ابزارهای مناسبی« را در دستان انسان های ماهر قرار می دهند، تا 
راهبری تولید را راحت تر و بهتر انجام دهند و اجرای امور تکراری را به سیستم واگذار 
می کند، به همین علت اســت که می گویم این سیستم دستیار هوشمند کارخانه 
شماست.  وی در پاسخ به این پرسش که این سیســتم را روی چه کارخانه هایی به 
اجرا درآورده اید، گفت: طی چند سال گذشته، ما این سیستم را روی یک کارخانه 
کنسانتره سازی اجرا و زنجیره محصولات خود را برای این کارخانه تکمیل کرده ایم. 
برای یک کارخانه گندله سازی و کنســانتره دیگر نیز این سامانه هوشمند در حال 

پیاده سازی است.

هوشمندسازی زنجیره فولاد
با همت یک شرکت دانش بنیان به انجام می رسد؛

 نوســان: مدیرعامل شرکت گاز 
استان اصفهان با بیان اینکه اکنون 
مشــکلی بابت تامین گاز صنایع 
نداریم، گفــت: در حال حاضر در 
تامین گاز هیچ مشکلی در سطح 
استان نداریم و مصرف گاز استان 
در حد متوسط سالیانه حدود ۵۸ 

میلیون مترمکعب است.
ســیدمصطفی علوی با تاکید بر اینکه 
در حال حاضر تمام صنایــع و نیروگاه 
های استان اصفهان به صورت کامل گاز 
مورد نیاز خود را دریافت می کنند، گفت: 
مصرف بخش خانگی نیز با توجه به اینکه 
هنوز هوا سرد نشده، بسیار محدود است، 
به غیر از مناطقی همچون فریدونشهر 
که در ساعات شب چند ساعت وسایل 
گرمایشی آنها روشن می شود. وی تاکید 
کرد: در حال حاضر تعــادل در تحویل 
و مصــرف گاز وجــود دارد و هیچ گونه 

کسری گاز در استان نداریم.
علوی با اشــاره به برخی اقدامات برای 
جلوگیری از کسری گاز در فصل سرد 
پیشــرو، اظهار کرد: شرکت گاز استان 
به دنبال بهینه سازی مصرف این انرژی 
در موتورخانه های ادارات و ساختمانها 
است و به همین منظور ســامانه ای را 
معرفی کرده که افــراد در آن ثبت نام 
می کنند. وی توضیــح داد: کنترل و اصلاح 
سیســتم موتورخانــه ها، تنظیم مشــعل 
موتورخانه ها و همچنین اگر موتورخانه ای 
برای ســختی آب، سیستمی نداشته 
باشد، اقدام به نصب آن می کنیم تا به 
دنبال آن شــاهد کاهــش مصرف گاز 
در استان باشــیم. مدیرعامل شرکت 
گاز اســتان اصفهان گفــت: در حال 
حاضر حدود 140 موتورخانه در سطح 
استان در این سامانه ثبت نام کرده اند 
که سیســتم تعدادی از موتورخانه ها 
بررسی و اصلاح شده که اجرایی شدن 
این طرح تا حــدود 3۵ درصد منجر به 
کاهش مصرف گاز در استان می شود. 
علوی همچنین ادامه داد: شرکت گاز 
اســتان به دنبال تبدیل سیستم های 
گرمایشی مدارس مجهز به بخاری به 
سیســتم موتورخانه مرکزی است تا 
علاوه بر تحت کنترل قرار دادن مصرف، 
موجب ایمنــی و در نهایــت کاهش 
مصرف گاز شــویم. وی درباره افزایش 
آلودگی هوا در اصفهان و نگرانی تامین 
گاز صنایع به خصوص در فصل سرما، 
اظهار کرد: به طور قطــع در آینده ای 
نزدیک با صنایــع جلســاتی برگزار 
می شــود تا مصارف خــود را کاهش 
دهند و اگر رعایت داشته باشند دچار 

محدودیت گاز نخواهند شد.
مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان 
البته تاکید کرد: اگر کاهش دمای هوا 
موجب افزایش مصــرف گاز در بخش 
خانگی شود، براساس نظر دیسپاچینگ 
شــرکت ملی گاز ایران عمل خواهیم 
کرد که در صــورت محدودیت با اعلام 
قبلی به صنایع، آنها می توانند تعمیرات 
اساســی خود را در فصل ســرما انجام 
دهند. وی گفت: البته اگر شرایط مهیا 
باشــد و مدیریت اســتان اجازه دهند 
برخی صنایع می توانند از سوخت دوم 
استفاده می کنند، در غیر این صورت 
ممکن اســت محدودیت مصرف گاز 
منجر به توقف عملیــات تولید در یک 
واحد صنعتی شود. علوی تاکید کرد: 
اکنون مشکلی بابت تامین گاز صنایع 
نداریم، اما از اکنون تمام بخش ها باید 

رعایت الگوی مصرف را داشته باشند.

عبدالوهاب ســهل آبادی به "نوســان" 
میگوید: کارخانجات بزرگ کشور به نوعی 
خصوصی- دولتی هستند و اگرچه سهام 
آنها خصوصی اســت، اما مدیریت شان در 
دست دولت اســت که این مدل مشکلات 
بزرگی را در این صنعت ایجاد کرده است. 
او تاکید می کند: متاسفانه با تعویض دولتها 
و تغییرات پی در پــی وزرا، مدیریت های 
فولادی ها نیز تغییر می کند که این یکی 

از بزرگترین مشکلات صنعت فولاد است.

صنعت برق کشور 
توسعه نیافته است

رئیس خانه صنعــت، معــدن و تجارت 
ایــران همچنین تامین انرژی را مشــکل 
دیگر صنایع فولادی می داند و می گوید: 
متاســفانه صنعت برق کشــور نسبت به 
رشد مصرف، توسعه نیافته است و با وجود 
افزایش مصرف برق در کشــور، ظرفیت 
نیروگاه هایمان بالا نرفته، همچنین دولت 
برای ســرمایه گــذاران بخش خصوصی 
جهت احداث نیروگاه نه تنها نگاه حمایتی 
ندارد، بلکه ســد راه آنها شــده و به نوعی 
نیروگاه هــای بخش خصوصــی امنیت 
سرمایه گذاری ندارند. او همچنین اضافه 
می کند: طی چند ســال گذشته نیروگاه 
های مقیاس کوچک نیز با کم لطفی و بی 
مهری دولت مواجه شــده اند که این امر 
نیز موجب عدم رشد نیروگاه های کوچک 
گردیده است. سهل آبادی با اشاره به تعداد 
بالای روزهای آفتابی در کشور، می گوید: 
متاسفانه با وجود این ظرفیت از انرژی های 
خورشیدی نیز اســتفاده نکرده ایم که در 

این شــرایط با کوچکترین اتفاقی تولید و 
مصرف برق کشور دچار مشکل می شود. 
همچنین به دلیل خشکســالی و بی آبی، 
نیروگاه های آبی کشــور دچــار مخاطره 
شــده اند، بنابراین در این شــرایط باید به 
ســمت نیروگاه های خورشــیدی حرکت 
کنیم و مشــکل تامین انرژی صنایع از این 
مسیر قابل حل است، از سوی دیگر باید توجه 
داشت که در زمســتان با محدودیت مصرف 
گاز مواجه می شــویم، بنابراین راهی به غیر 
از تولید بــرق از انرژی خورشــیدی نداریم. 

مشکل بزرگ 
صنایع فولادی

او با اشاره به اینکه اصفهان، استانی معدنی 
و فولادی اســت و کارخانجــات زیادی 
در مقیــاس های کوچــک ریخته گری، 
قطعات اســتراتژیکی را در استان تولید 
می کنند، همچنین صنایع مس کشــور 
بیشــتر نیاز خود را از کارخانجات ریخته 
گری و متالوژی اصفهان تامین می کنند، 
اما نکته اصلی تامین مــواد اولیه صنایع 

فولادی است.
رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت استان 
اصفهان تامین مواد اولیه را مشکل مهم و 
بزرگ صنایع فولادی می داند و می گوید: 
متاســفانه همچنان شــاهد خام فروشی 
مواد اولیــه فولادی هســتیم، در حالیکه 
باید زنجیــره تولید خــود را کامل کنیم، 
اما طی چند ســال گذشــته سنگ آهن 
را خام فروشــی کرده ایم. از سوی دیگر ما 
در شناســایی پهنه های معدنی به خوبی 
عمل نکرده ایم. مواردی که باید توســط 

وزارت صمت، ســازمان زمین شناسی و 
نقشه برداری انجام شــود و ذخایره های 
معدنی کشــور شناسایی شــوند. او البته 
تاکید می کند: طی چند سال گذشته در 
این خصوص بررسی هایی صورت گرفته، 
اما نکته مهــم در اختیار گذاشــتن پهنه 
های معدنی به کارخانجات فولادی است، 
همچنین باید معدن کاران را مکلف کنیم 
تا ابتدا مواد اولیه داخل کشور را تامین کند 
و سپس اقدام به صادرات مازاد مواد معدنی 
خود کنند. به عقیده سهل آبادی، نهادهای 
مربوطه در این خصوص باید دقت بیشتری 
داشته باشــند تا کارخانجات فولادی که 
اکنون در حال افزایش و توســعه هستند، 
روزی به دلیــل نبود مــواد اولیه متوقف 

نشوند.

بی برنامگی
 در صادرات

او همچنین درباره صــادرات محصولات 
فولادی نیز، توضیح می دهد: متاســفانه 
طی چند سال گذشــته در حوزه صادرات 
محصولات فولادی شاهد بی برنامگی بوده 
ایم و وزارت صمت چــه در بحث صادرات 
و چه معادن، بخشــنامه های متعدد، پی 
در پی و متناقض صادر کــرده که در این 
شــرایط تولیدکننده نمی توانــد برنامه 
صادراتی مشــخص و مدونی داشته باشد. 
رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت ایران 
تاکید می کند: امروز تولید فولاد کشور به 
میزانی است که علاوه بر تامین نیاز داخل، 
بتوانیم مازاد آن را صادر کنیم، درحالیکه 
در مقطعی تمام فولاد کشور وارد می شد، 

اما متاســفانه برنامه ریزی های صادراتی 
فولادی ها در کشــور کوتاه مدت است، 
چراکه مدیران ارشد فولادی تحت تاثیر 
تغییرات دولت هستند و این موجب می 
شود که مجموعه های بزرگ فولادی در 
مدت هشــت سال با حدود ســه یا چهار 
بار تغییر مدیریت مواجه شــوند، اگرچه 
مدیران فــولادی خوب بودنــد، اما عمر 
مدیریت آنهــا کوتاه اســت و جوابگوی 
برنامه ریزی برای کارهای بزرگ نیســت 
و این امر مشکلاتی را برای صنعت فولاد 

ایجاد می کند.
او در ادامه با اشاره به اینکه تولیدکنندگان 
و فعالان صنعت فولاد برای توسعه و ارتقا 
کیفیت محصولات خود و از ســوی دیگر 
هم اندیشــی پیرامون مشــکلات باید در 
نمایشــگاه های داخلی و خارجی شرکت 
کنند، معتقد است که نمایشگاه پیشانی 
تولید اســت و در هر نمایشــگاهی که در 
ارتباط با تولید داشــته باشیم کار بزرگی 
صورت می گیرد. ســهل آبادی تاکید می 
کند: به طور قطع صنعت فــولاد با قدرت 
امروز خود و رقابت با اروپا و شــرق و غرب 
دنیا، باید برنامه ریزی مشخصی برای خود 
داشته باشــد و واحدهای بزرگ و کوچک 
این صنعت باید در نمایشگاه های داخلی و 
خارحی حضور یابند. او درباره نقش تشکل 
ها و خانه صنعت در برپایی نمایشــگاه ها 
معتقد است که نمایشــگاه ها باید توسط 
تشکل ها برگزار شود. او به مثال نمایشگاه 
ساختمان اشاره می کند که به عنوان یکی 
از موفق ترین نمایشگاه های کشور، توسط 
اتاق تعاون برگزار می شــود، اما باید توجه 
داشت که برپایی نمایشگاه باید در اختیار 
تشکلهای بخش خصوصی همچون خانه 
صنعت و انجمن های همگن صنعتی قرار 
گیرد، اگرچه این اتفاق تا به امروز رخ نداده، 
اما به طور قطع نقش تشکل ها در برپایی 

نمایشگاه ها سازنده خواهد بود.

چالش مواد اولیه
رییس خانه صنعت، معدن و تجارت ایران از چالش های تامین مواد اولیه شرکت های فولادی می گوید؛  گزارش

مشکل تامین گاز صنایع 
در اصفهان نداریم

citizen

سهل آبادی: باید از ظرفیت تشکل های بخش خصوصی در برپایی نمایشگاه ها استفاده شود

 نوســان: به دنبال تنش شــدید آبی و 
تابســتان گرم ســال جاری، بیش از ۶1 
میلیون و ۶20 هزار لیتر آب توسط ۵۷41 
دســتگاه تانکر، به صورت سیار در استان 

اصفهان توزیع شد. 
به گفته مدیر سامانه ارتباط با مشتریان 
شــرکت آب و فاضلاب اســتان اصفهان 
دمای هوا تاثیر مستقیم بر میزان مصرف 
آب مشــترکین دارد به طــوری که  49 
درصد از ایــن میزان، مربوط بــه تیر ماه 

با حدود 30 میلیون لیتر آبرســانی سیار 
بوده اســت، در حالی که با کاهش دمای 
هوا در شــهریور ماه، تنها ۶۷۸ هزار لیتر 

آبرسانی سیار انجام شد. 
عباس عباســی خاک افزود: البته مردم 
نیز در ایــن مدت با مصــرف بهینه آب، 
در گذر از شرایط سخت تابستان کمک 

بسیاری کردند. 
مدیر سامانه ارتباط با مشــتریان آبفای 
استان اصفهان گفت: در این مدت عمده 

مناطق دارای تنش آبی بــا فراوانی زیاد 
تماس با ســامانه 122، مناطق یک تا ۶ 
شهر اصفهان، فلاورجان، زیار، بهارستان، 
دولت آباد، اردستان، مهردشت، فریدن، 
نجف آباد، جرقویه و بویین و میاندشــت 
بودند. عباســی خاک در مــورد  فراوانی 
تعداد تمــاس ها بــا ســامانه ارتباط با 
مشتریان آبفای اســتان اصفهان )122( 
گفت: تعداد کل تماس ها با این ســامانه 
از ابتدای خرداد ماه تا پایان شــهریور ماه 

جاری بالغ بر 431 هزار و ۷12 مورد بوده 
است که ۵4 درصد کل تماس ها به تعداد 
232 هزار و 910 تماس مربوط به قطعی 

و کاهش شدید فشار آب بود. 
شایان ذکر است، آمار اعلام شده آبرسانی 
سیار فقط مربوط به مناطقی است که در 
طول سال از آبرسانی پایدار برخوردارند 
و آبرسانی ســیار به 30۵ روستای استان 
با اســتفاده از ۶0 دستگاه تانکر همچنان 

ادامه دارد.

از ابتدای خرداد تا پایان شهریور ماه سال ۱۴۰۰ در استان اصفهان اتفاق افتاد؛

توزیع بیش از 61 میلیون لیتر آب به صورت سیار 

اگرچه ایران تا چند سال گذشته واردکننده فولاد به کشور بود، اما با تلاش های صورت گرفته چه در 
بخش خصوصی و چه در بخش نیمه خصوصی، امروز کشورمان صادرکننده فولاد باکیفیت به نقاط مختلف 
دنیاست. از سوی دیگر ایران از نعمت سنگ فولاد برخوردار است و به اعتقاد بسیاری از کارشناسان با وجود این ظرفیتها، 
شاهد عدم ثبات مدیریت در این صنعت هستیم. به گفته رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت ایران با وجود پتانسیل بالای 
فولاد در کشور، امروز عدم ثبات مدیریت در این صنعت به خصوص در چند مجموعه بزرگ فولادی باعث مشکلات متعددی 

در این صنعت شده است.

هفته نامه نوسان
گروه  صنعت
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 نوسان:دسترسـی به الکتریسـته در کشـورهای توسـعه یافتـه برای 
مـردم کاملا عـادی اسـت. در هر سـاعت از ۳۶۵ روز سـال کـه کلید را 
بزنیـد چراغتـان روشـن خواهد شـد. اما در کشـورهای درحال توسـعه 
حـدود یـک میلیارد نفر به شـبکه بـرق متصل نیسـتند، و بسـیاری از 
کسـانی که به آن دسترسـی دارند خدماتـی منقطع و نوسـانی دریافت 
می کننـد. دلیـل ایـن کمبودها نحـوه برخورد ما با الکتریسـیته اسـت؛ 
اینکـه آن را یـک حـق بدانیم و نه یـک کالای خصوصی. منظـور از حق 
دانسـتن الکتریسـیته اشـاره بـه این تفکر اسـت کـه همه مـردم حق 
دارند به برق دسترسـی داشـته باشـند، حتی اگـر پـول آن را نپردازند.
ایـده دسترسـی همگانـی بـرای دهه ها محـرک برنامه های گسـترش برق رسـانی در 
جهـان بـوده و در کشـورهای در حـال توسـعه همچنـان عامـل سـرمایه گذاری های 
گسـترده اسـت. در هنـد نارنـدرا مـودی، نخسـت وزیـر، گفته اسـت کـه »همه حق 
حیـات شـرافتمدانه دارند. بطور سـنتی غذا و مسـکن نیازهای اساسـی بـوده اند، اما 
دولـت مـن فراتـر از اینهـا رفتـه تـا برق را هـم به آنهـا اضافه کنـد.« در بولیـوی ایوو 
مورالس، رئیس جمهور سـابق، اعلام کرد که »در قوانین بین المللی و اسـتانداردهای 
ملـی، بـرق هـم باید بعنوان یکی از حقوق اساسـی بشـر شـناخته شـود.« همچنین 
ذیـل اهـداف توسـعه پایـدار سـازمان ملل، تـا سـال 2030 تمام مـردم دنیـا باید به 
الکتریسـیته دسترسـی داشـته باشـند زیـرا لازمه رسـیدن به مـواردی چـون بهبود 

آمـوزش، فرصت هـای اقتصـادی، و تقویـت جایگاه زنان اسـت.
امـا اینکـه با الکتریسـیته به عنـوان یک حق، و نه یـک کالای خصوصی، رفتار شـود 
خـود در تناقـض بـا هـدف دسترسـی همگانی بـه آن اسـت. قیمت الکتریسـیته در 
کشـورهای درحال توسـعه معمولا آنقدر ارزان اسـت که قبض های صادرشده در واقع 
هزینه تولید آن را نمی دهند. این درحالیسـت که بسـیاری از مصرف کنندگان اصلا 
قبض هـای خـود را نمی پردازنـد، و بـرق دزدی بعنـوان یـک بخـش عادی شـبکه به 
حسـاب می آید. شـرکت های توزیع برق روی هر واحد الکتریسـیته فروشـی ضررده 
هسـتند. بدلیـل بـزرگ بـودن این ضررهـا آنهـا نیازمند حمایـت دولتند امـا بودجه 
دولـت هـم در نهایت به محدودیت برمیخورد. بنابراین برای شـرکت های برق چاره ای 
نمی مانـد جـز کاهـش عرضه، زیـرا برای کاهـش ضـرر در عمل آنها تـلاش خواهند 
کـه مقـدار کمتری از محصـول خود را بفروشـند؛ این یعنی کاهش دسترسـی مردم 

به الکتریسیته.
اینهـا همه یعنی شـبکه برق برمبنای اصول بـازار کار نمی کنـد و رابطه بین عرضه و 
پرداخـت قطـع می گردد. این موضوع خود بیشـتر بـه آن تصور حق بـودن برق دامن 
می زنـد. کیفیـت خدمـات بـه آنهایی که پـول هزینه بـرق مصرفی خـود را پرداخت 
می کننـد بـا آنهایـی کـه نمی کنند فرقـی ندارد. تنها یک شـبکه بـرق وجـود دارد و 
اکنـون ارائه کیفیت بهتر و مقدار بیشـتر به مصرف کنندگانی کـه تمایل به پرداخت 
هزینـه آن را دارنـد نیز ممکن نیسـت. در نتیجه این وضعیت، شـرکت ها و افراد قادر 
به بهره بردن از خدمات حیاتی مرتبط به الکتریسـیته نیسـتند، خصوصا صنایعی که 
نیازمنـد دسترسـی دائمـی به برق هسـتند که با توجه بـه اهمیت ایـن کالا تاثیرات 
عظیمـی روی اقتصـاد و کیفیت زندگی مـردم دارد. البته هرچنـد روش های دیگری 
ماننـد موتـور دیـزل و پنل هـای خورشـیدی وجـود دارنـد اما آنهـا از نظـر کیفیت و 

قیمت گزینه های بدتری هسـتند.
ایالـت بیهـار هنـد نمونـه خوبـی بـرای مطالعـه این موضـوع اسـت. در آنجا بیشـتر 
مشـتریان از پرداخـت دیرهنـگام قبـض خـود، بـرق دزدی بـا اتصـال غیرقانونـی به 
شـبکه یا سـیم کشـیدن دور کنتور، یا حتـی رشـوه دادن به مقامات بـرای پرداخت 
نکـردن هزینـه بـرق متحمل هیـچ جریمه و مجازاتی نمی شـوند. نکتـه جالب اینکه 
ایـن وضعیـت در تضـاد کامل با نـگاه همان مصرف کننـدگان به کالایـی مانند تلفن 
همـراه اسـت. می تـوان اسـتدلال کـرد کـه آیا تلفـن همـراه واجب تر از الکتریسـیته 
اسـت یـا برعکـس، اما در بیهـار هزینه ای که مـردم برای تلفن همراه می پردازند سـه 

برابر الکتریسـیته است.
البتـه در موضـوع الکتریسـیته، یک چالش مهم قطع کردن اشـتراک تـک تک افراد 
متخلف اسـت، اما حتی اگر شـرکت توزیع قادر به قطع برق افرادی باشـد که قبض 
خـود را پرداخـت نکرده انـد، آن طـرز تفکـر که مردم بـرق را حق اجتماعی سیاسـی 
خـود بداننـد همچنان باقـی می ماند. بنابرایـن دلیل اصلی اجتناب شـرکت های برق 
از اینـکار تکنیکی نیسـت بلکـه اعتراض مردم به دولت و در نهایت فشـار به شـرکت 
هـای بـرق از سـمت دولـت اسـت. اگر هـدف دولت هـا افزایش دسترسـی و کیفیت 
بالاتر برق رسـانی اسـت، ابتدا باید سوبسـیددهی بـه این کالا را کاهش دهنـد، و برای 
جبـران افزایـش هزینه ها به فقـرا کمک مالی مسـتقیم نمایند.چون سوبسـیدها در 
واقـع بـه همـه مـردم پرداخت می شـوند و عموما افـراد ثروتمندتر بیشـتر از آن بهره 

می برند.
راهـکار دوم مبـارزه بـا دزدی بـرق و عـدم پرداخـت قبـض آن اسـت. یـک طـرح در 
پاکسـتان به شـرکت های توزیع اجازه میداد که برق مناطقی را که بیشـترین تخلف 
در آنهـا صـورت می گرفـت را قطع کننـد. اما از آنجائیکه که چنیـن عملی روی همه 
سـاکنین تاثیرگـذار اسـت و نه فقـط متخلفین، لازم اسـت که به مردم توضیـح داده 
شـود پرداخـت هزینه برق برای خودشـان منفعـت دارد. در ایالت بیهـار هند این کار 
با پوسـترها و اعلام های عمومی انجام شـد. در سـائوپائولو شرکت های توزیع جلساتی 
با شـخصیت هـای مهم محله ها برگـزار کردنـد. و در دهلی یک شـرکت توزیع ۸00 
زن را بـه عنـوان رابـط بین خـود و مردم محلی اسـتخدام نمود. راهکار سـوم افزایش 
انگیـزه کارکنـان شـرکت های توزیع برای جمع آوری هزینه برق از مشـترکین اسـت 

تـا تمایـل آنها بـه دریافت رشـوه از مصرف کنندگان متخلـف کاهش یاد. 
بـا نـگاه بـه وضعیـت کنونی، بنظر میرسـد هـدف دسترسـی همگانیِ بـا کیفیت به 
الکتریسـیته برای مردم کشـورهای در حال توسعه ممکن نیسـت. راه حل هایی مانند 
خصوصی سـازی صنعـت بـرق یـا افزایش تعـداد نیروگاه هـا و  سیم کشـی به مناطق 
جدیـد هـم بیشـتر تلاش هایی کـم اثر بـرای برخورد بـا علائم بیماری هسـتند و نه 
دلیـل آن. تازمانیکـه تصـور مـا از برق یک حق باشـد و نه کالا، اتلاف شـدید انرژی و 

کیفیـت پایین آن همچنـان ادامه خواهد داشـت.

ســود به دســت آمــده در کل 
اقتصاد عمــلًا مهم و بــزرگ به 
نظر نمی رســد. در آمــد خالص 
بنگاه هــای راه اندازی شــده در 
آمریکا در دوره پانزده ساله 1929 
تا 1943 به طور متوســط کمتر 
از ۵ درصد کل درآمد ملی این کشــور بود. همچنین سود 
شرکت ها در پنج سال بین 19۵۶ تا 19۶0 به طور متوسط 

به کمتر از ۶ درصد تولید ملی می رسید.
با این همه ســود شــکلی از در آمد اســت که بیشــترین 
خصومت ها را به خود دیده. هر چند کلمه ســودجو برای 
بد نام کردن افراد استفاده می شود، اما هیچ کلمه ای از قبیل 
»دستمزد جو« یا »خســارت جو« وجود ندارد. این همه در 
حالی است که سود مالک یک آرایشــگاه می تواند به طور 
متوسط نه تنها از حقوق یک ستاره ســینما یا رئیس یک 
شرکت فولاد، بلکه از دســتمزد متوسط کارگران ماهر نیز 

کمتر باشد. 
آشکار اســت که هر فردی که ســرمایه خود را در فعالیتی 
پر مخاطره به کار می گیرد، نه تنها ریسک عدم کسب سود، 
بلکه ریسک از دست دادن کل اصل ســرمایه اش را نیز به 
جان می خرد. بنابر این اگر سود شرکتی در مقدار بیشینه 
خود به رقمی مثلًا معادل 10 درصد فروش محدود شــود 
و درعین حال خطر از دســت رفتن کل سرمایه همچنان 
پا بر جا بماند، اثر منفی زیادی بر محرک سود و از آن طریق 

بر تولید و اشتغال وارد می شود. یکی از بزرگ ترین تهدید ها 
علیه تولید جهانــی از ناحیه سیاســت های قیمت گذاری 
دولتی بر می خیزد. این سیاســت ها نه تنها با از بین بردن 
انگیزه های تولید کالا ها آن هــا را یکی یکی از صحنه تولید 
کنار می زنند، بلکــه در بلند مدت از تــوازن تولید بر پایه 

تقاضای واقعی مصرف کنندگان نیز ممانعت می کنند.
اگر اقتصاد آزاد باشــد، برخی از شــاخه های تولید در اثر 
تقاضای موجــود کالا هایی را تولید می کننــد که از منظر 
بعضی مقامات دولتی، ســود های »زیاد و غیر منطقی« یا 
حتی »شــرم آوری« را به همراه می آورند. اما خود همین 
موضوع نه تنها هر یک از بنگاه هــای فعال در آن حوزه را به 
بسط تولید خود به بالا ترین درجه ممکن و سرمایه گذاری 
دوبــاره سود شــان در ماشــین آلات و کارگران بیشــتر 
می کشاند، بلکه سرمایه گذاران و تولید کنندگان جدیدی را 

نیز از همه سو به خود جذب می کند..
در اقتصاد هــای آزاد کــه تعیین دســتمزد ها، هزینه ها و 
قیمت ها به بــازی آزادانه بــازار رقابتی واگذار می شــود، 
چشم انداز کسب سود مشخص می کند که چه کالا هایی به 
چه مقداری تولید شوند و چه کالا هایی اصلًا تولید نشوند. 
قیمت ها و سود های بازار آزاد ســریع تر از هر نظام دیگری 
تولید را حد اکثــر می کنند و کمبود هــا را از بین می برند. 
قیمت هایی که به شکل دستوری تعیین شوند و سود هایی 
که با فرمان دولت محدود گردند، تنهــا می توانند به دوام 

کمبود های موجود بیفزایند و از تولید و اشتغال بکاهند.

گفته می شود، 40 فعال اقتصادی افغانستانی برای دریافت تاییدیه صلاحیت حرفه ای 
به اتاق تهران معرفی شدند که هر یک از این فعالان اقتصادی به طور متوسط حدود 
100 میلیارد تومان سرمایه در اختیار دارند. براساس شنیده ها، این فعالان اقتصادی 
تاکید دارند که به دلیل حضور اعضای خانواده شان در دیگر کشورها، نسبت به اقامت 
دائم در ایران مردد هستند و ممکن است تصمیم بگیرند که دارایی هایشان را از ایران 

خارج کنند.

تبادل نیروی کار ماهر و متخصص بین دو کشور ایران و تاجیکستان در دیدار وزیر کار 
ایران با وزیر محنت، مهاجرت و شغل تاجیکستان مورد تاکید قرار گرفت. حجت الله 
عبدالملکی  گفت: خوشبختانه کارگروه مشترک دو وزارتخانه در بهمن ماه سال 99 
برگزار شده و یادداشت تفاهم همکاری مشترک را نهایی کرده است که این سند آغازی 
برای همکاری های گسترده دوجانبه است.  وی تاکید کرد: کارگروه مشترک در یک 

بازه زمانی3 ماهه، تفاهم همکاری را تدوین و نهایی کند.

تبادل نیروی کار ماهر بین ایران و تاجیکستانتاسیس تشکل تجار با محوریت اتباع افغان

کالا به مثابه حق
   کنجکاوی 

 بازار
 دورنما

کارکرد سود
نگاره

اقتصادنامه

مطابـق قانـون دولت ها باید بـه دنبال برقـراری قانون، 
نظـم و امنیـت اجتماعی باشـند و حد دخالـت آنها در 
اقتصـاد نیز محدود و بسـته به شـرایط و موقعیت های 
مختلـف بایـد تغییـر کنـد. شـواهد نشـان می دهـد 
هرجا میـزان مداخلات دولت در اقتصـاد از حد قانونی 
آن تجـاوز کـرده بوروکراسـی جـای بـازار را گرفته و 

انحرافـات در اقتصاد سـر بر آورده اسـت.
بعدایـران جـزو کشـورهایی اسـت کـه حـد مداخـلات دولـت در 
اقتصاد مشـخص نیسـت و سیاسـتگذاری ها و قانونگذاری ها چون 
از سـوی دولـت صـورت می گیـرد، هرگونـه مداخله ای بسترسـاز 

مداخـلات جدیدتـری از سـوی نهادهـای دولتی می شـود.
ایـراد کار در این اسـت که اساسـا آنهایی که در دولت مسـوولیت 
اعضـای  و  نکرده انـد  دریافـت  را  لازم  آموزش هـای  می پذیرنـد 
همـراه آنـان نیـز عموما نگاه هـای پوپولیسـتی خود را بـر اقتصاد 
حاکـم می کننـد بدون آنکـه آگاه باشـند مداخلات آنهـا می تواند 

بـا چـه اثـرات مخربی همـراه باشـد. این مسـاله نقطه آغـاز وعده 
و وعیدهـای دولتـی بـرای بهبـود وضعیـت اقتصـادی و کنتـرل 
قیمت هاسـت کـه اساسـا هم راه بـه جایی نمی برد و تنهـا اقدامی 
در راسـتای توجیـه عملکرد مقامات اسـت. بنابراین زمـان زیادی 
لازم اسـت تـا دولتمـردان متوجه حوزه اختیارات خـود در اقتصاد 
شـوند کـه همیـن مسـاله خـود هزینه هـای گزافـی را بـه جامعه 

می کند. تحمیـل 
ایـن عیـب بـزرگ همـه دولتمـردان بعـد از انقـلاب و کابینـه 
اقتصـادی همـراه آنهـا بـوده کـه تلاش ها بـه جای آنکـه معطوف 
بـه کـم کـردن نقـش دولـت در اقتصاد باشـد، بـرای گسـترده تر 
کـردن حـوزه نفـوذ دولـت در اقتصاد صـورت گرفته اسـت، حال 
آنکـه می دانیـم مداخلـه دولـت در اقتصاد منافع اقلیتـی را تامین 
می کنـد و بـه اکثریت جامعه آسـیب می رسـاند. ایـن وضعیت در 
اقتصـاد ایـران ریشـه در قانـون اساسـی دارد کـه به دولـت اجازه 
می دهـد مداخـلات خـود در همـه حوزه هـا را افزایـش دهـد؛ 
موضوعـی کـه مـا را در یـک باتـلاق ناآگاهـی گرفتار کـرده و هر 
تلاشـی منجر بـه فرو رفتن بیشـتر مسـوولان و ایجاد مشـکلات 
بیشـتر بـرای مـردم و جامعـه می شـود. بـا همـه ایـن مصائـب 
دولتمـردان هنـوز بـه ایـن سـطح از آگاهـی دسـت نیافته اند کـه 
هـدف کنترل و سـرکوب قیمت ها نیسـت بلکه هدف آزادسـازی 
قیمت هاسـت. دلیـل ایـن مسـاله نیـز ایـن اسـت کـه قیمت هـا 
علامـت لازم را بـه فعـالان اقتصـادی می دهنـد تـا بتواننـد برای 
فعالیت هـای تولیدی خـود در آینـده برنامه ریزی کننـد. بنابراین 
اگـر قیمت هـا واقعـی باشـند فعـالان اقتصـادی بهتـر می تواننـد 
تصمیـم بگیرند که سـرمایه های خود را روانـه کدام بخش اقتصاد 
کننـد. امـا زمانـی که دولـت مداخلـه می کند ماهیـت و طبیعت 

قیمت هـا را بـه هـم می ریـزد و قیمت ها دیگـر نمی توانند علامت 
درسـتی بدهنـد و در نتیجـه منابع به درسـتی در زنجیـره تولید 

تخصیـص پیـدا نمی کند.
تجربـه نشـان می دهـد کـه اگر جامعـه بـه دنبال توسـعه یافتگی 
باشـد بهتریـن راه حذف مداخـلات دولت در اقتصاد و آزادسـازی 
قیمت هاسـت؛ ایـن مسـاله بـه فعـالان اقتصـادی اجـازه می دهد 
تـا بداننـد کمبـود کالا در چـه قسـمت هایی محرز اسـت و منابع 
بایـد بـه چـه حوزه هایـی تخصیـص پیـدا کنـد. اما وقتـی عکس 
ایـن حالـت اتفـاق می افتد میـزان کمبـود کالا و منابع مشـخص 
نمی شـود و سـرمایه ها در مسـیر تخصیـص خـود دچـار انحـراف 
می شـوند کـه در نتیجـه آن ما همواره شـاهد تخصیص نادرسـت 
منابـع و حیف و میل آن هسـتیم که نفعی بـرای جامعه به دنبال 
ندارد.بنابراین مشـخص اسـت کـه دولتمردان بـرای اینکه اقتصاد 
رونـد طبیعـی به خـود بگیـرد و اصلاح شـود تلاشـی نمی کنند. 
اینکـه دولت هـا گمـان می کننـد کـه بایـد کاری بـرای اقتصـاد 
بکننـد نیـز ناشـی از چند مسـاله اسـت؛ مسـاله نخسـت از غرور 
کشـنده دولت ها ناشـی می شـود کـه تصـور می کننـد می توانند 
بهتـر از بـازار تصمیـم بگیرنـد و دانـش لازم را بـرای ایجـاد ثبات 
در بازارهـای اقتصـادی در اختیـار دارنـد. امـا واقعیـت این اسـت 
کـه تصمیمـات دولتـی تنهـا منجر به تخصیـص نادرسـت منابع 
می شـود.  مسـاله دوم نیز این اسـت که دولت با بوروکراسـی خود 
هزینه هـای زیـادی به جامعه تحمیـل می کند که همـه اینها نیز 
از درک نادرسـت آنهـا از علـم اقتصـاد نشـات می گیـرد. بنابراین 
ایـن نکتـه همواره باقـی می ماند که دولت بزرگ مشـکلات بزرگ 
می آفرینـد و بنابرایـن حدود و اختیاراتـش در اقتصاد باید با تکیه 

بر قانـون محدود شـود.

باتلاق ناآگاهی

بدون شرح...

نگاه

 نوسـان: اطلاعـات زیـر از دل  گـزارش اتحادیـه بین المللـی آهن و 
فولاد در سـال 2020 اسـتخراج شـده اسـت: 

اول: گـروه بایـو چین بزرگترین فولادسـاز دنیـا بـود و 11۵.29 میلیون  
تن فـولاد تولیـد کرد. 

دوم: در ایـن سـال شـرکت ارسـلور میتـال توانسـت جایـگاه دومیـن 
فولادسـاز دنیـا را بـه خود اختصـاص دهـد و ۷۸.4۶ میلیـون تن فولاد 

را وارد بـازار کنـد. 
سـوم: در سـال 2020 سـومین شـرکت بـزرگ فولادسـازی هـم بـه 
کشـور چیـن تعلـق داشـت. گـروه HBIS   بـا تولیـد 41.۵9 میلیون 

تـن فـولاد توانسـت جایـگاه سـوم را در دنیـا به خـود اختصـاص دهد.
چهارم: گروه شـاگانگ در این رده بندی جایگاه چهارم را به دسـت اورد 

و 41.۵ میلیـون تن فولاد تولید کرد. 
پنجـم: حجـم فولاد تولید شـده توسـط گروه فولادسـازی نیپون اسـتیل 
برابر با 41.۵۸ میلیون تن  بود. این شـرکت فولادسـازی که در رده بندی 
سـال 2020 جایگاه پنجم را کسـب کرده اسـت به کشـور ژاپن تعلق دارد 
و سـابقه  فعالیتش در عرصه فولادسـازی به بیش از نیم قرن می رسـد.

ششـم: در رده بعدی شـرکت فولادسـازی پوسـکو قرار دارد که 40.۵۸ 
میلیون تن فولاد تولید کرده اسـت . این شـرکت به کشـور کره جنوبی 

تعلق دارد و در زمره تاثیر گذار ترین شـرکتهای فولادسـازی اسـیا است.
جایـگاه  هفتـم تـا دهم فهرسـت بزرگترین فولادسـازان دنیا به کشـور چین 
اختصاص دارد. شرکتهای آن استیل،جیان لانگ،شوگانگ، شاندونگ و دلونگ 
اسـتیل  در سـال قبل بـه ترتیب 3۸.19 میلیـون تن،3۶.4۷ میلیـون تن،34 
میلیـون تـن،31.11 میلیـون تـن،2۸.2۶ میلیـون تـن فـولاد تولیـد کردند.
ایـن ده شـرکت در مجمـوع ۵29.29 میلیـون تـن فـولاد تولیـد کردنـد که 
۷0 درصـد از ایـن میـزان تولید به کشـور چین اختصاص داشـت.نکته دیگر 
گـزارش ایـن اسـت کـه از مجموع 1۵ فولادسـاز بـزرگ دنیا در سـال 2020  

تنهـا ۶ فولادسـاز به کشـور چین اختصاص نداشـت.

آمارهاي جالب از شرکت های بزرگ تولیدکننده فولاد

چشم انداز 
انقلاب معدنی

 ایران سرشـار از ذخایر ارزشـمند معدنی 
اسـت بـه گونـه ای کـه  ۶۸ نـوع مـاده  
معدنـی جهـان را در خـود جـای داده 
اسـت. ایـن در حالـی اسـت کـه تـا بـه 
امـروز تنهـا 20 مـاده معدنی اکتشـاف، 
قـرار  فـرآوری  و در مرحلـه  مشـخص 
گرفتـه اسـت. ازآنجاکـه معـدن نقـش 
مهمـی در اقتصـاد و صـادرات کشـور  
مـی توانـد ایفا کنـد، چنانچـه در آینده 
قـادر به پیاده سـازی اسـتراتژی  متمرکز 
بر توسـعه و محصـولات معدنی کشـور 
باشـیم، بی شـک ایـران اگـر سـکان دار 
دیگر کشـورهای فعال در حوزه  اکتشاف 
و تولیـد و صـادرات مواد معدنی نشـود، 
قطعـا از جملـه یکـی از 10 ابرقـدرت 

معدنـی جهـان خواهد شـد. 
برای رسـیدن بـه این مهم کارشناسـان 
به گونـه ای  بایـد  شـرایط  دارنـد  بـاور 
تعریـف شـود کـه حاکمیـت و جامعـه، 
هـر دو حامـی بخـش معـدن باشـند. 
در ایـن صـورت، سـهم بخـش معـدن 
از تولیـد ناخالـص داخلـی از مقـدار 0.۶ 
درصـد حـال حاضـر قطعـا تابـع رونـد 
صعـودی خواهد شـد. ازآنجاکه سـهمی 
کـه معـدن در دولـت دوازدهم توانسـته 
از تولیـد ناخالص داخلی کشـور کسـب 
کنـد نسـبت بـه سـال های 94 ،9۵ و 
9۶ نه تنهـا رشـد قابل توجهـی نداشـته 
بلکه کاهشـی نیز بوده اسـت؛ در نتیجه 
بـاور بـر اسـت کـه دولـت جدیـد بایـد 
توسـعه  بـرای  مناسـبی  سیاسـت های 

بخـش معـدن لحـاظ کند. 
حاکمیتـی،  سیاسـی،  حمایت هـای 
دولتـی و وضـع قوانیـن جهـت حمایت 
ازجملـه  سـرمایه گذاری  گروه هـای  از 
عواملـی هسـتند کـه در تحقـق ایـن 
مهـم تاثیر بـه سـزایی خواهد داشـت. 
همچنین انتظار مـی رود در این عرصه 
دولـت جدیـد از وضـع محدودیت هایی 
در زمینـه صادرات محصـولات معدنی 
فـرآوری اجتنـاب کند. کیـوان جعفری 
طهرانـی تحلیلگـر ارشـد و کارشـناس 
بـازار سـنگ آهن و فـولاد مـی گویـد: 
بـه اسـتناد گزارش های کامـل و موثق 
کشـورهای  زمین شناسـی  مؤسسـات 
 USGS مختلـف ازجملـه موسسـه
آمریـکا و تشـکل های مختلـف داخلی، 
ایران انبوه ذخایر ارزشـمند و مطرح ۶۸ 
نـوع مـاده ی معدنی جهـان را داراسـت 
کـه از ایـن تعداد تنها 20 مـاده معدنی 
اکتشاف، مشـخص و در مرحله فرآوری 
قـرار گرفتـه اسـت.  ایـن مهـم مبیـن 
اقتصـاد و صـادرات  تاثیـر معـادن در 

است.  کشـور 
به تعبیـر دکتر جعفـری طهرانـی برای 
بیـان شـفاف نقـش کلیـدی معـدن در 
بهبود شـرایط اقتصادی و سیاسـت های 
کلان کشـور چه بیانی رساتر از فرمایش 
رهبـر معظم انقـلاب در شـهریور 139۶ 
مبنـی بـر اینکـه نفـت بایـد جایگزینی 
معـدن شـود! او اضافـه می کنـد:  ایران 
در اوج صـادرات مواد معدنی توانسـت به 
سـهم حدود 0.۷درصدی تولید ناخالص 
داخلـی )GDP( برسـد که البتـه با در 
نظـر گرفتـن فعالیت هـای جنبـی کـه 
شـامل حمل ونقل جـاده ای، حمل ونقل 
ریلـی، فعالیت هـا و عملیـات بنـدری و 
حـوزه  در  فعـال  متعـدد  شـرکت های 
بارگیری کشـتی ها این عـدد در برهه ای 
از زمـان بـه 1.۶ درصـد از تولید ناخالص 

داخلی هم رسـیده اسـت. 
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